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p. Krchnavá sa umiestnila na druhom mieste
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pred Požiarnou zbrojnicou
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Obecné zastupite¾stvo sa od 18. 10. 2017 do 25. 4. 2018 zišlo tri-
krát a prijalo nasledovné uznesenia:
191-2017/Z - OZ schva¾uje doplnený program rokovania OZ v bode 11. 
Rôzne: a) žiadosś ZŠ s MŠ Kálnica o finanèný príspevok; b) rozpoètové 
opatrenie è. 3/2017.
192-2017/Z - OZ berie na vedomie kontrolu uznesení prijatých na 20. 
zasadnutí OZ konaného 18.10.2017. 
193-2017/Z - OZ berie na vedomie stanovisko hlavnej kontrolórky obce 
k návrhu rozpoètu obce Kálnica na rok 2018 s výh¾adom na roky 2019-
2020.
194-2017/Z - OZ schva¾uje, v zmysle § 4 ods. 5 zákona è. 583/2004 Z. 
z. o rozpoètových pravidlách územnej samosprávy a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov v z. n. p., zostavovanie a predkladanie rozpoètu obce 
bez programovej štruktúry poènúc rozpoètom obce na roky 2018, 2019, 
2020. OZ schva¾uje rozpoèet obce Kálnica na rok 2018; OZ berie na 
vedomie návrh rozpoètu na r. 2019 - 2020.
195-2017/Z - OZ schva¾uje Dodatok è. 3 k VZN è. 1/2009 o výške mesa-
èného príspevku na stravu v školskej jedálni. 
196-2017/Z - OZ schva¾uje plán kontrolnej èinnosti hlavnej kontrolórky 
obce na I. polrok 2018.
197-2017/Z - OZ berie na vedomie správu Lesnej a pasienkovej spoloè-
nosti Pozemkové spoloèenstvo Kálnica o hospodárení v obecných lesoch 
v roku 2017.
198-2017/Z - OZ schva¾uje kúpu pozemku pod èerpacou stanicou do 
majetku obce.
199-2017/Z - OZ schva¾uje za prísediaceho na Okresnom súde v Novom 
Meste nad Váhom poslankyòu OZ Annu Krchnavú, bytom Kálnica è. 292.
200-2017/Z - OZ neschva¾uje finanèný príspevok pre ZŠ s MŠ Kálnica na 
odvody z odmien a odchodného pre odchádzajúcu uèite¾ku v sume 911 €.  
201-2017/Z - OZ neschva¾uje finanèný príspevok na doplatenie mzdy uèi-
te¾ky MŠ.
202-2017/Z - OZ schva¾uje rozpoètové opatrenie è. 3/2017.
203-2017/Z - OZ schva¾uje zmenený a doplnený program rokovania OZ, 
schva¾uje za overovate¾ov zápisnice Dašu Kmeśovú a Žanetu Potoèkovú.
204-2017/Z - OZ schva¾uje program pretekov 2. roèníka Behu oslobode-
nia dòa 8.4.2018 so štartom v Kálnici.
205-2017/Z - OZ berie na vedomie kontrolu uznesení prijatých na 21. 
zasadnutí OZ, konaného dòa 12. 12. 2017.
206-2017/Z - OZ berie na vedomie Správu o kontrolnej èinnosti hlavnej 
kontrolórky obce Kálnica za rok 2017. 
207-2017/Z - OZ odporúèa h¾adaś spôsoby zabezpeèenia dostatku pitnej 
vody v požadovanej kvalite.
208-2017/Z - OZ schva¾uje rozpoètové opatrenie è. 1/2018.
209-2017/Z - OZ schva¾uje neuplatnenie valorizácie sadzieb nájomného 
od 1. 1. 2018 pod¾a potvrdenia o miere inflácie za rok 2017, meranej inde-
xom spotrebite¾ských cien, zverejnenej Štatistickým úradom SR.
210-2017/Z - OZ súhlasí s umiestnením pamätnej tabule padlých vojakov 
v Prvej svetovej vojne na budovu  základnej školy. OZ schva¾uje spoluúèasś 
na financovaní pamätnej tabule.
211-2017/Z - OZ schva¾uje zmenený a doplnený program rokovania OZ, 
schva¾uje za overovate¾ov zápisnice MUDr. Lenku Benákovú a RNDr. Ing-
rid Ševèíkovú.
212-2017/Z - OZ berie na vedomie kontrolu plnenia uznesení prijatých na 
22. zasadnutí OZ, konaného dòa 21. 2. 2018.
213-2017/Z - OZ odporúèa riadite¾ke ZŠ s MŠ prehodnotiś spôsob prípra-
vy stravy pre ZŠ s MŠ. Z poh¾adu viacerých poslancov OZ by bolo výhod-
nejšie stravu dovážaś.
214-2017/Z - OZ súhlasí s opravou výtlkov na miestnych komunikáciách a 
opravou chodníkov.
215-2017/Z - OZ súhlasí s podaním žiadosti o dotáciu na zakúpenie nové-
ho elektromobilu. 
216-2017/Z - OZ berie na vedomie návrh na schválenie formy zabezpeèe-
nia prípadnej budúcej poh¾adávky poskytovate¾a nenávratného finanèného 
príspevku na projekt „Zhodnocovanie biologicky rozložite¾ného komunál-
neho odpadu v obci Kálnica“. OZ schva¾uje v rámci projektu „Zhodno-
covanie biologicky rozložite¾ného komunálneho odpadu v obci Kálnica“ 
zabezpeèenie prípadnej budúcej poh¾adávky poskytovate¾a, ktorým je 
Ministerstvo životného prostredia Slovenskej republiky v zastúpení Sloven-
skou agentúrou životného prostredia, vyplývajúcej zo Zmluvy o poskytnutí 
nenávratného finanèného príspevku è. OPKZP-PO1-SC111-2016-11/45, 
a to vo forme vlastnej blankozmenky.  

217-2017/Z - OZ schva¾uje plán zasadnutí OZ na rok 2018 (25. 4. 2018, 
13. 6. 2018, 22. 8. 2018, 17. 10. 2018, 14. 11. 2018).
218-2017/Z - OZ súhlasí s odporúèaním Komisie pre výstavbu, ochranu 
životného prostredia a majetkové záležitosti zachovaś koridor cesty v šírke 
od osi jestvujúcej asfaltovej komunikácie 5 m na každú stranu. T. j. šírka 
komunikácie v tejto èasti je 4,8 m, a potom oplotenie pozemku p. Macuru 
bude 5 m od osi komunikácie, t. j. 2,60 m od kraja cesty.                                      
218-2017/Z - OZ schva¾uje rozpoètové opatrenie è. 2/2018.                    
218-2017/Z - OZ súhlasí zatia¾ ponechaś kontajnery na pôvodnom mieste 
a v budúcnosti h¾adaś riešenie na ich umiestnenie na vhodnejšom mieste.            

  Milan Borcovan, poslanec OZ
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OBECNÉ ZASTUPITE¼STVO INFORMUJE

 V minulosti zabíjaèka v Kálnici sa robila takmer v každom dome. Ale 
dnes je to iné.  Je už len pár domov, kde sa raz za èas tešia z takýchto 
dobrôt. Najvhodnejší èas na zabíjaèku je fašiangové obdobie, a preto 
v našej obci sa už stalo tradíciou, že každý rok na fašiangy obec usku-
toèòuje pre obèanov obecnú zabíjaèku. Tento rok to bolo už po piaty 
raz, èo sa stretli poslanci OZ, pracovníci obce a, samozrejme, odbor-
níci - mäsiari Jožko a Dalibor Lintnerovci spolu s Milanom Šickom, aby 
pripomenuli obèanom, ako chutia zabíjaèkové dobroty. Spracovali sa 
dve prasiatka, každé o váhe cca 220 kg. Klobásky, jaternice, tlaèenku 
a kašu si mohli obèania domov zakúpiś v sobotu po 13.00 hod. v kul-
túrnom dome. Zároveò v prisálí kultúrneho domu si mohli pochutnaś 
na zabíjaèkových tanieroch, na ktorých bola peèená jaternica, klobá-
sa a peèené rebierko. Predávala sa i výborná zabíjaèková kapustnica, 
...mòam!  Môžeme skonštatovaś, že tak ako v minulosti, i tento rok sa 
zabíjaèka vydarila.
 Touto cestou sa chceme poïakovaś všetkým, ktorí venovali svoj èas 
a už v piatok sa pustili do prípravy tejto akcie a už sa tešíme na ïalšiu 
zabíjaèku.    ¼ubica Záhumenská

Kálnická pravá domáca zabíjaèka...

Foto: Ján Valoviè



Viacerí sa stretávame s problémami pri
likvidácii drevitého odpadu, ktorý zostáva po
reze ovocných stromov a okrasných kríkov.
Ich množstvo a ve¾ký objem neumožòujú
ukladaś ich spolu s iným odpadom do zber-
ných nádob. Do kompostu nie sú vhodné pre
dlhú dobu procesu rozkladu - hnitia. Otázka,
ako naložiś s drevitým odpadom, zaznela aj
na rokovaní obecného zastupite¾stva.            

V zastupite¾stve sa riešením tejto otázky 
zaoberáme už od roku 2016, kedy sme pri-
pravili a podali žiadosś o nenávratný finanèný 
príspevok na projekt „Zhodnocovanie biolo-

gicky rozložite¾ného odpadu v obci Kálnica“, 
ktorého nosným komponentom je mobilný 
drviè bioodpadu, inštalovaný na nosný trak-
tor. Drviè je urèený na spracovanie materiá-
lu do priemeru 160 mm. Naša žiadosś bola 
kladne posúdená Ministerstvom životného 
prostredia SR, projekt bol schválený rozhod-
nutím MŽP dòa 17. 02. 2017. Po doplnení 
ïalších údajov, požadovaných v priebehu 
verejného obstarávania, sme mohli v mesia-
ci apríl uzatváraś dodávate¾ské zmluvy na 
dodávku technologických zariadení s víśaz-
nou firmou. Po overení na MŽP a splnení 

záruèných podmienok oèakávame odovzda-
nie strojných zariadení poèas leta 2018. 
 Predpokladáme, že už na jeseò budeme 
môcś našim obèanom s likvidáciou drevitého 
odpadu pomôcś a podrviś ho na požadovanú
ve¾kosś v rozsahu 5 - 20 mm. Takto získanú 
drvinu bude možné uložiś do kompostu, ale-
bo ju použiś na dekoraèné úèely. Samotný 
proces spracovania drevitého odpadu môže
prebehnúś priamo na pozemku obèana, ale-
bo bude odpad prevezený ve¾koobjemovým 
kontajnerom do priestorov obce, kde bude 
podrvený. Ing. Ján Krchnavý, starosta
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 Dôsledkom pripravovaných zmien v legislatíve, v oblasti odpado-
vého hospodárstva, môže byś pre obce ve¾ké zvýšenie zákonných 
poplatkov za uloženie odpadu. Rast poplatkov bude závislý na vývo-
ji pomeru hmotnosti komunálneho odpadu k hmotnosti vytriedených 
zložiek z neho. Èím bude tento pomer vyšší, tým vyšší bude poplatok, 
èo si logicky vynúti zvyšovanie poplatku za odpad pre obèanov. A to 
si asi nikto neželá. Preto je v záujme nás všetkých, aby sme vytriedili 
z komunálneho odpadu èo najviac, a tým znížili náklady na jeho odvoz 
a uloženie. 
 Úlohou obce je pre obèanov vytváraś èo najlepšie podmienky pre 
vytriedenie maximálneho množstva druhotných surovín z komunál-
neho odpadu a osvetovou èinnosśou dostaś triedenie do povedomia 
všetkých. Za týmto úèelom rokuje obec s organizáciou zodpovednos-
ti výrobcov NOWAS s cie¾om umiestniś v obci dostatoèné množstvo 
zberných nádob (kontajnerov) pre uloženie jednotlivých vytriedených 
zložiek a zabezpeèiś ich vyprázdòovanie v primeraných èasových 
intervaloch. Kontajnery rozmiestòujeme rovnomerne na území celej 
obce tak, aby bol k nim bezpeèný prístup, aj dostatok priestoru pre 
manipuláciu pri ich vyprázdòovaní vývoznou spoloènosśou. 
 Chcem znova požiadaś všetkých obèanov našej obce, ako aj jej 
návštevníkov o dodržiavanie zásad pre triedenie odpadov uvedených 
na zadnej strane kalendára vývozu odpadov, ktorý bol doruèený do 

každej domácnosti. V súèasnosti sú po obci rozmiestnené zberné 
nádoby pre ukladanie všetkých piatich zložiek, vytriedených z komu-
nálneho odpadu: papier, plasty, sklo, drobné kovové odpady a tetra-
paky. Vo dvore prevádzky obce je umiestnený kontajner na zber 
použitého kuchynského oleja, naliateho v PET f¾ašiach. 
 Stáva sa niekedy, že hlavne kontajnery v strede obce sa rýchlejšie 
naplnia, a potom nachádzame vytriedené zložky, hlavne papier a sklo, 
nahádzané okolo nich. Nie je to pekný poh¾ad a poškodzuje to vzh¾ad 
obce. Pritom kontajnery v iných èastiach nie sú ani zïaleka naplnené. 
Snáï to nie je také śažké, keï je kontajner plný, presunúś sa k inému, 
nenaplnenému, a vytriedené suroviny uložiś do neho. 
 Vôbec nerozumiem pohnútkam zopár jednotlivcov, ktorí do zber-
ných nádob na triedený odpad pri kostole a ved¾a nich vyhadzujú vre-
cia s komunálnym domovým odpadom. Takéto poèínanie je neprípust-
né, nemôžeme ho tolerovaś, a preto celý priestor okolo kontajnerov 
nepretržite sledujeme. Pristihnutých previnilcov budeme tvrdo sankci-
onovaś. 
 Ove¾a lepšie by však bolo, keby sme si všetci uvedomili, že zne-
hodnocovaním vzh¾adu našej obce škodíme len sami sebe a zaèali sa 
správaś zodpovednejšie a disciplinovanejšie. Verím, že to dokážeme. 

  Ing. Ján Krchnavý, starosta

Ako ïalej s odpadmi?

BRKO: Spracovanie orezaných konárov a krov

 V duchu dlhoroènej tradície pripravovali pracovníci obce postavenie 
mája ako symbolu sily a dobrého rastu. Chlapi vyrezali jedlièku, upev-
nili ju na nosný ståp a pracovníèky obce nastrihali a naviazali farebné 
stužky. O vyzdobenie mája sme tento rok požiadali žiakov našej základ-
nej školy, ktorí sa s radosśou tejto úlohy ujali. Spolu s pani uèite¾kami 
popriväzovali naviazané stužky ku konárikom jedlièky, rovnomerne zo 
všetkých strán. Keïže sú šikovní a usilovní, za necelú polhodinku bol 

máj ozdobený a èakal už len na postavenie. Postavenie mája majú 
na starosti vždy hasièi, ktorí podveèer 30. apríla ruène, za pomoci 
hákov a lán, máj vztýèili a upevnili. Tento rok mali sśažené podmienky 
v dôsledku silného nárazového vetra. Aj zásluhou viacroèných skúse-
ností a nadobudnutej zruènosti sa im to bezpeène podarilo. O veselú 
náladu poèas celej akcie sa postaral harmonikár Igor Jelínek s èlenmi 
spevokolu Šípkari.    Ing. Ján Krchnavý

Máj pred kultúrnym domom vyzdobili žiaci školy
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 „Tak nám zabili Ferdinanda,“ povedala pani Müllerová Jozefovi Švejkovi.
Ako je všeobecne známe, touto vetou sa zaèína kniha Jaroslava Haška „Osu-
dy dobrého vojaka Švejka“. Tento prostý oznam však nebol iba úvodom vyni-
kajúcej knihy, karikujúcej pomery v Rakúsko-uhorskej monarchii a osobitne v 
jej armáde. Bol aj oznámením zaèiatku nieèoho, na èo sa vtedajšie mocnosti
(Rakúsko-Uhorsko, Nemecko, Francúzsko, Ve¾ká Británia, Rusko a Talian-
sko) už dlho predtým horúèkovito pripravovali. Zavraždený Ferdinand nebol
nikto iný, ako pán Konopišśa a následník rakúsko-uhorského trónu František 
Ferdinand de Este, spolu s manželkou Žofiou Chotkovou. Stalo sa tak 28.
júna 1914 v Sarajeve, hlavnom meste Bosny, poèas vojenských manévrov.
Samotný následník trónu nebol ob¾úbený ani medzi poddanými, ani medzi
najvyššou š¾achtou a spoèiatku niè nenasvedèovalo, že by jeho zavraždenie
mohlo byś dôvodom pre vyhlásenie vojny. Napriek tomu sa tak stalo. Už o
mesiac, t. j. 28. júla 1914 Rakúsko-Uhorsko vyhlásilo vojnu Srbsku a vyvo-
lalo tak lavínu, ktorá strhla do víru vojny prakticky celý svet. Zaèala sa „Ve¾ká
vojna“, ako túto udalosś vtedy nazvali. Trvala štyri roky, do 11. novembra
1918, a v tomto roku si pripomíname okrúhlych sto rokov od jej skonèenia.
 Bilancia vojny bola strašná. Veï posúïte sami: zahynulo viac ako 8 milió-
nov práceschopných ¾udí, zranených a zmrzaèených bolo takmer 20 miliónov.
Priame náklady na vedenie vojny boli približne 190 miliárd dolárov, nepriame
náklady dosahovali skoro 85 miliárd dolárov bez hmotného vyjadrenia strát.
Celkové vojnové straty boli takmer 355,5 miliárd dolárov. Rakúsko-Uhorsko
stratilo celkom 1,2 milióna ¾udí. Èo všetko by sa bolo mohlo za uvedené
peniaze poriadiś a èo všetko mohli padlí vojaci v pracovnom procese vytvoriś!
Na konci vojny ani svet nezostal takým, akým bol na jej zaèiatku. V Rusku
vypukla revolúcia a Rakúsko-Uhorsko sa rozpadlo na viacero samostatných
štátov.
 V tejto vojne za „cisára pána a jeho rodinu“ bojovali aj muži z Kálnice.
Ko¾ko ich bolo, sme nezistili, no nájdenými archívnymi dokumentmi sa nám
podarilo preukázaś, že svoju rodnú obec ani svojich príbuzných už nikdy neu-
videlo 29 z nich. Bojovali v 71., 72., 75. cisársko-krá¾ovskom (c. a k.) pluku
a ïalších útvaroch. V prvých rokoch vojny bojovali najmä na ruskom fronte.
Úlohou Rakúsko-Uhorského vojska bolo prekroèiś Karpaty, rýchlo udrieś na
Rusov a zabrániś im preniknúś na západ. V tom èase Po¾sko ako štát po poli-
tickej a ekonomickej stránke neexistovalo, lebo v rokoch 1772 - 1795 si ho
rozdelili Prusko, Rakúsko-Uhorsko a Rusko. Rakúsko-Uhorsku pripadla Haliè
a Krakovsko, Rusku zasa Ukrajina, Bielorusko a èasti Litvy a Lotyšska. Teda v 
èase prvej svetovej vojny Rakúsko-Uhorsko hranièilo s Ruskom, a preto jed-
ným z hlavných frontov bol ruský front.
 Sto rokov po tejto vojne, s iniciatívou zachovaś trvalú pamiatku na padlých
obèanov Kálnice, prišiel neúnavný hýbate¾ mnohých vecí obecných a bývalý 
dlhoroèný starosta obce Ing. Miroslav Borcovan. Autora tohto èlánku oslovil
s nevinnou otázkou, èi by nevedel poradiś, ako by sa mohol dostaś k údajom
o padlých, ranených a zajatých z Kálnice poèas prvej svetovej vojny. Bolo
to poèas vianoèných sviatkov v roku 2017. Téma autora zaujala, a preto sa
hneï na zaèiatku nového roka 2018 obrátil na PhDr. Jozefa Petráša, riadi-
te¾a Vojenského archívu-centrálnej registratúry MO SR v Trnave. Prialo mu
šśastie, lebo tento ho obratom nakontaktoval na bývalého zástupcu riadite¾a
Vojenského historického archívu v Bratislave Ing. Petra Krajèírovièa, ktorého
srdcovou záležitosśou bolo práve skúmanie prameòov o stratách v prvej sve-
tovej vojne. Vïaka nemu sme sa dostali k zoznamu strát, ktorým disponujú
Národní knihovna v Prahe a Vojenský ústredný archív v Prahe. Poskytol nám
tiež cenné informácie o databáze údajov uloženej vo Vojenskom historickom
archíve v Bratislave.
 Pri našom h¾adaní sme vychádzali zo zoznamu, ktorý v roku 1934 zhotovi-
la znamenitá pani uèite¾ka Viktória Kováèová v Kronike obce Kálnica. Bol
to vzácny zdroj, avšak okrem mien neobsahoval žiadne ïalšie údaje, ktoré
by umožòovali bližšie identifikovaś màtvych, zajatých a ranených, konkrétne:
údaje o èase a mieste narodenia, ich rodièoch, manželkách, kde bojovali,
kedy padli, boli zajatí, ranení a tiež kde boli pochovaní.

 Pátranie po týchto údajoch nebolo bez problémov. Zistili sme, že ani evi-
dencia o stratách nebola dokonalá. Ani nemohla v podmienkach vojny dosś 
dobre takou byś. Nie vždy sa podarilo màtvych z bojiska stiahnuś a riadne 
pochovaś. V takom prípade boli pochovaní v spoloèných hroboch nepriate¾a, 
pretože màtvy nepriate¾ už nebol nepriate¾om, no údaje o týchto màtvych už 
nikto nezaznamenal. V takomto prípade sme v záznamoch nachádzali iba vyja-
drenia: padol na bojisku, respektíve na ruskom alebo rusko-po¾skom fronte 
bez bližšej identifikácie. Pochovávanie màtvych i evidenciu o nich zabez-
peèovali po¾ní kuráti. Títo èasto skomolili mená padlých i názvy miest, kde 
padli. Presnejšie údaje sme nachádzali v zoznamoch ranených a zajatých.
 Ani h¾adanie údajov o narodení a príbuzných vojakov pomocou matrík 
evanjelickej a rímskokatolíckej cirkvi farností v Beckove nebolo bez problé-
mov. Identifikovaś tých, èo boli evanjelici a narodili sa po roku 1887 nebolo 
možné, pretože matrika narodených od roku 1887 do roku 1895 nebola k 
dispozícii, lebo sa nenachádza vo fondoch Štátneho archívu v Bratislave, ale 
ani na evanjelickej fare v Beckove.
 Výskum vo Vojenskom historickom archíve (VHA) autor èlánku a Ing. 
Miroslav Borcovan uskutoènili od 20. do 23. marca 2018. Ich rukami prešlo 
48 hrubých zväzkov, majúcich 12 274 strán a 53 653 záznamov. V tomto 
množstve údajov sa podarilo nájsś údaje o 17 padlých Kálnièanoch. Zostáva-
júcich sa podarilo identifikovaś pomocou matrík narodených, sobášených a 
Knihy màtvych, uloženej na Matriènom úrade v Beckove.
 Zistili sme, že prevažná èasś padla na ruskom fronte, iba nieko¾ko z nich 
padlo na talianskom fronte. Padlí muži mali od 18 do 44 rokov, teda boli v pro-
duktívnom veku. Veï posúïte sami: Ján Bolech (1895 - 1916), Štefan Èikel 
(1890 - 1917), Ondrej Filip (1878 - 1917), Ján Hladký (1884 - 1917), Pavel 
Hubina (1900 - nezistené), Štefan Hubina (1886 - nezistené), Štefan Jamrich 
(1883 - 1916), Ján Janèo (1892 - nezistené), Anton Jiríèek (1885 - 1914), 
Pavel Jurik (údaje nie sú známe), Adam Krchnavý (1885 - 1917), Štefan Krch-
navý (1873 - 1916), Ondrej Krchnavý (1873 - 1917), Ján Krchnavý (1873 
- 1916), Ján Krchnavý (1895 - 1917), Ján Kukuèka (1873 - 1917), Pavel 
Kukuèka (1893 - nezistené), Ondrej Masár (1881 - nezistené), Štefan Müller 
(1899 - 1917), Štefan Stano (1884 - 1914), Štefan Šicko (1880 - 1916), 
Ján Šimo (1884 - 1915), Ján Šimo (1895 - nezistené), Štefan Školár (1894 
- nezistené), Ján Urban (nie je známe - 1916), Ondrej Valoviè (1894 - 1916), 
Ján Valoviè (1882 - 1917), Štefan Valoviè (1872 - nezistené), nezvestný: Ján 
Masár (1896 - nezistené).
 Rozsiahly je aj zoznam ranených a zajatých: v 15. honvédskom pešom 
pluku to bolo 11 Kálnièanov, v 71. c. a k. pešom pluku 18 ranených a zajatých 
na ruskom fronte, v 72. c. a k. pešom pluku dvaja ranení, v 45. c. a k. pešom 
pluku zajatý jeden Kálnièan na ruskom fronte, v ïalších útvaroch  to boli ïalší 
štyria Kálnièania. Všetci títo si okrem telesného zranenia odniesli aj ve¾kú trau-
mu, ktorá ich sprevádzala po celý ich ïalší život.
 Podpisom prímeria v novembri sa však vojna neskonèila. Mala ïalšie 
pokraèovanie v podobe intervencie voèi sovietskemu Rusku, ktorú financovali 
z Francúzska, Anglicka i USA a ktorá trvala až do roku 1924. Ïalšia vojnová 
skaza zaèala agresiou Nemecka voèi Rakúsku, Po¾sku, Francúzsku, Ve¾kej 
Británii, Sovietskemu zväzu a trvala od roku 1939 do roku 1945. Nasledoval 
celý rad ïalších vojen. Spomeòme iba niektoré z nich: v Kórei, vo Vietname, 
len nedávno v Juhoslávii, Iraku, Afganistane a v súèasnosti aj v Sýrii. Nie je to 
ani zïaleka úplný výpoèet konfliktov vo svete riešených zbraòami a zabíjaním 
prostých ¾udí.
 Žulová tabu¾a obetí z prvej svetovej vojny z rodnej obce autora nech 
nie je len pamiatkou na padlých rodákov, ale aj neustálou pripomienkou a 
mementom pre nás a ïalšie generácie, aby sa snažili v rámci svojich mož-
ností brániś pokusom o riešenie sporov medzi národmi násilím. Prajem nám 
i našim potomkom, aby už nebolo treba zhotovovaś takéto tabule, prièom je 
vôbec otázne, èi by pri použití súèasných zbraòových systémov bolo dosś žuly 
alebo mramoru, no najmä tých, ktorí by boli schopní vytesaś mená to¾kých 
màtvych.   PhDr. Pavel Barinych, CSc.

STO ROKOV PO...

 V tomto roku si pripomenieme 100. výroèie ukonèenia 1. svetovej vojny 
a s ním i výroèie vzniku Èeskoslovenskej republiky. Vojny, po skonèení kto-
rej ¾udia verili, že ¾udstvo sa pouèí a nesmierne útrapy a škody, ktoré vojna 
spôsobila, sa už opakovaś nebudú. Žia¾, ¾udstvo zažilo a i v súèasnosti zažíva 
vo svete permanentne vojnové konflikty, v ktorých trpia hlavne nevinní ¾udia. 
 A tak i èase 1. svetovej vojny, nesmierne útrapy a strádania na bojiskách 
zažívali nielen tí, ktorí museli narukovaś, ale ve¾mi śažké chvíle zažívali i ich 
rodiny, ktoré sa životom bez mužskej pomoci museli doma prebíjaś ïalej. 
Mnohí sa už k svojim rodinám nevrátili, padli a  èasto na neznámom mies-

te sú pochovaní, alebo sa vrátili domov ranení, prípadne śažko zdravotne 
postihnutí. Ich osudy zavial èas a zostali len útržkovité spomienky prechová-
vané niekedy u najstaršej generácie a strohé vojenské zápisy vo vojenských 
dokumentoch tej doby. Potvrdzuje sa, že u mladšej generácie sa o nich i o 
tomto významnom historickom období vie ve¾mi málo, alebo vôbec niè. 

Je snahou nášho Miestneho odboru Matice slovenskej pripomenúś si 
nielen toto vojnové obdobie súvisiace so vznikom  Èeskoslovenskej repub-
liky, ale zložiś z útržkov spomienok a získaných dobových dokumentov 
mozaiku poznatkov o padlých a ranených... (pokraèovanie na str. 12)

Nezabúdajme a pripomeòme si...
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Zoznam obsahuje sumarizáciu údajov z kroniky obce Kál-
nica z roku 1934, matrík narodených a sobášených ev. a. 
v. a r. kat. cirkví v Beckove, Knihy màtvych, Matriky OcÚ 
v Beckove, zoznamu strát (Verlustliste) v 1.svetovej voj-
ne vydaného Národní knihovnou ÈR v Prahe, VÚA/VHÚ 
Praha a registrov padlých (sterb*register) uložených vo 
Vojenskom historickom archíve v Bratislave; Korešponden-
cie z I. svetovej vojny (Ján Hladký), ku dòu 1. apríla 2018.

PADLÍ
BOLECH Ján - ro¾ník, narodený 1895, zomrel 9. 3. 
1916, domobranec 71. pešieho pluku v Trenèíne, zomrel 
v C. a K. divíznom sanitárnom ústave è.14 v Reniowe, okr. 
Zborov, Haliè (1). Pramene: Register padlých, VHA Bra-
tislava, zv. R 269, str.144, Kniha màvych, Matrika OcÚ 
Beckov,Zv.4,str.99/25, Kronika obce Kálnica z roku 1934.
ÈIKEL Štefan - hospodársky robotník, ev. a. v., vojak 71. 
pešieho pluku v Trenèíne, narodený 10. 12. 1890, zomrel 
dòa 1. 8. 1917 na ruskom bojisku, otec: Štefan Èikel, mat-
ka: Anna Valovièová. Vyhlásený za màtveho rozhodnutím 
Sedrie v Trenèíne, è. 1570/24 v roku 1926. Pramene: Kni-
ha màtvych, Matrika OcÚ Beckov, Zv.4, str.37/60, Kronika 
obce Kálnica z roku 1934.
FILIP Ondrej - narodený 9. 9. 1878, zomrel 3. 6. 1917 na 
bojisku v dôsledku śažkého zranenia; rodièia: Adam Filip, 
Kálnica è.17, a Katarína Filipová. Pramene: Matrika naro-
dených ev. a. v cirkvi v Beckove, è.45, str.47/35, Kronika 
obce Kálnica z roku 1934. 
HLADKÝ Ján (v matrike zapísaný ako Hlatký) - ev. a. v., ro¾-
ník, ženatý, pešiak 28. pešieho pluku, narodený  26. 12. 
1884, zomrel 24. 7. 1917 na bojisku  v Aisovizza pri Gorizii v 
Taliansku (dnes Ajševica v Slovinsku); rodièia: Adam Hlatký, 
ev., ro¾., Kálnica è.59, Anna Kukuèková. Pramene: Matri-
ka narodených ev. a. v. cirkvi v Beckove, è.45, str.74/55, 
Národní knihovna Praha, oznámenie vojenského úradu o 
jeho úmrtí manželke Eve - originál v archíve autorov, Kronika 
obce Kálnica z roku 1934.          
HUBINA Pavel - narodený 2. 9. 1900 - dátum úmrtia nezis-
tený; rodièia: Hubina Štefan, Ïurišová Anna, Kálnica è.11. 
Pramene: Matrika narodených r. kat. cirkvi Beckov, è.40, 
str.159/4, Kronika obce Kálnica z roku 1934.
HUBINA Štefan - narodený 19. 8. 1886 v Beckove - úda-
je o úmrtí nie sú známe; rodièia: Ján Hubina, ev., sluha, 
Beckov è.193, Zuzana Krchnavá. Pramene: Matrika naro-
dených ev. a. v. cirkvi v Beckove, è.45, str.81/32,Kronika 
obce Kálnica z roku 1934.
JAMRICH Štefan - ev. a. v., robotník, ženatý, vojak 71. 
pešieho pluku v Trenèíne, narodený 6. 11. 1883, od 31. 
8. 1914 bol nezvestný, bol súdom v Trenèíne vyhlásený 
za màtveho dòom, ktorý neprežil. t.j. 31. augustom 1916. 
Vyhlásenie Sedrie v Trenèíne è.M.IIIa 1346/24-4 zo dòa 7. 
5. 1925. Do registra màtvych ho dodatoène zapísal 19. 10. 
1925 kurát I. triedy František Kovalèík. Manželka: Katarína, 
rodená Krchnavá, rodièia: Ondrej  Jamrich, ev. a. v., ro¾-
ník, Kálnica è.33, Anna, rodená Juriková. Pramene: Matri-
ka narodených ev. a. v. cirkvi v Beckove è.45, str.69/43, 
VHA Bratislava, Register padlých VHA Bratislava, zv.R 
273,str.54, Kniha màtvych, Matrika OcÚ Beckov, Zv.4, 
str.21/25, Kronika obce Kálnica z roku 1934.
JANÈO Ján - r. kat., vojak 71. pešieho pluku, narodený v 
roku 1892, padol dòa 1.1.1919 na talianskom bojisku vo 
veku 27 rokov, otec: Michal Janèo, matka: Anna, rodená 
Mišechová, odumretie súdobne ustálené  Sedriou v Tren-
èíne dòa 17. septembra 1925, è.M III a  1602/24. Prame-
ne: Kniha màtvych OcÚ Beckov,Zv.4, str.23/39. V Kronike 
obce Kálnica z roku 1934 nie je uvedený.
JIRÍÈEK Anton - r. kat., sústružník, ženatý, manželka Mag-
daléna Barzyová, syn Karol, honvéd - obranca, 15. honvéd-
sky peší pluk, narodený 29. 8. 1885, padol 25. 11. 1914 
v Zanyrot, na rusko-po¾skom území. Pramene: Register 
padlých VHA Bratislava, Zv.R16 - bývalé honvédske pluky, 
str.113, záznam è.562; Matrika narodených r. kat. cirkvi v 
Beckove,è.40, str.104/46, Kniha màtvych, Matrika OcÚ 
Beckov, Zv.3,str.84/50. V Kronike obce Kálnica z roku 
1934 je uvedený ako Karol. 
JURIK  Pavel - údaje o òom a ani o jeho rodièoch sa nepo-
darilo zistiś.
KRCHNAVÝ Adam - pešiak 15. honvédskeho pešieho 
pluku, ro¾ník, ženatý, narodený 22. 11. 1885, zomrel 27. 
7. 1917 po śažkom zranení na bojisku v Miedzygorze, okr.
Buczac, Haliè (2); rodièia: Štefan Krchnavý, ev., ro¾., Kál-
nica è.5, Eva Juriková. Pramene: Matrika narodených ev. 
a. v. cirkvi v Beckove, è. 45,str.78/40, NK Praha, Úradné 

oznámenie smrti pod¾a è.j.2538 Okr. súdu v Trenèíne zo 
dòa 28. 8. 1917, dodatoène zapísal vrchný kurát Henrik 
Hajdýn, Register padlých VHA Bratislava, Zv.B16, str. 339, 
Kronika obce Kálnica z roku 1934. 
KRCHNAVÝ Štefan - ro¾ník, ev. a. v., pešiak c. a k. 71. 
pešieho pluku v Trenèíne, narodený 9. 1. 1873, zomrel 
na bojisku pri Perepelnikoch, okr. Zborov, Haliè, dòa 17. 
9. 1916, pochovaný 18. 9. 1916 na vojenskom cintoríne 
pri Perepelnikoch v Halièi (3); rodièia: Štefan Krchnavý, ev., 
ro¾., Kálnica è.5, Eva Juriková. Pramene: Matrika narode-
ných ev. a v. cirkvi v Beckove, Film è.45, str.25/1, Register 
padlých VHA Bratislava, Zv.C 165, str.7, Kronika obce Kál-
nica z roku 1934.
KRCHNAVÝ Ondrej (Andrej) - narodený 22. 10. 1873, 
zomrel na bojisku  26. 10. 1917; rodièia: Adam Krchnavý, 
ev., ro¾., Kálnica è.10, Zuzana Lacková. Pramene: Matrika 
narodených ev. a. v. cirkvi Beckov, è.45,str.28/48, Kroni-
ka obce Kálnica z roku 1934. 
KRCHNAVÝ Ján - pešiak 71. c. a k. pešieho pluku v Trenèí-
ne, ro¾ník, evanjelik, narodený 28. 2. 1873, po zranení hla-
vy èrepinou granátu zomrel dòa 17. 9. 1916 pri obci Pere-
pelniki, okr. Zborov v Halièi, pochovaný je dòa 18. 9. 1916 
na vojenskom cintoríne pri Perepelnikoch v Halièi. Zaproto-
koloval po¾ný kurát Koleèáni. Rodièia: Štefan Krchnavý , ev. 
a. v., ro¾ník, Eva Valovièová, Kálnica è.34. Pramene: Mat-
rika narodených ev. a. v. cirkvi v Beckove è.45, str.25/10, 
Register padlých VHA Bratislava, Zv.R271, str.71, nie je 
uvedený v Kronike obce Kálnica z roku 1934. 
KRCHNAVÝ Ján - ro¾ník, evanjelik, pešiak domobrany, 71. 
c. a k. peší pluk v Trenèíne, narodený v roku 1895, zomrel v 
dôsledku rany do p¾úc 16. 2. 1917 v obci Szepíz, župa Csík 
(4), pochovaný 18. februára 1917 v obci Szepíz, zaprotoko-
loval po¾ný kurát Peter Müller. Pramene: Register padlých 
VHA Bratislava, Zv. C 165, str.46. Nie je uvedený v Kronike 
obce Kálnica z roku 1943. 
KUKUÈKA Ján - ro¾ník, evanjelik, ženatý, manželka Anna, 
rodená Valovièová, pešiak domobrany, narodený 30. 11. 
1873, padol dòa 28. 2. 1917 v boji  pri obci Siemakovce, 
okr. Csortkow, Haliè (5). Dodatoène zapísal po¾ný kurát I. 
triedy František Kovalèík; rodièia: Ján Kukuèka, ev., ro¾., 
Kálnica è.32,Eva, rodená Šimová. Pramene: Matrika 
narodených ev. a. v. cirkvi Beckov, è.45, str.28/53, Kniha 
màtvych. Matrika OcÚ Beckov, Zv.4.,str.21/26, Register 
padlých VHA Bratislava, Zv. R 12, str.299, Kronika obce 
Kálnica z roku 1934.
KUKUÈKA Pavel - robotník, evanjelik, slobodný, vojak 71. 
pešieho pluku, narodený 1. 4. 1893,padol na ruskom bojis-
ku. Vyhlásený za màtveho dòom ktorého sa nedožil 30. 11. 
1919. Pod¾a výroku Sedrie v Trenèíne, èís. M III a 1351/24-
4 zo dòa 7. 4. 1925. Dodatoène zapísal kurát I. triedy Fran-
tišek Kovalèík. Pramene: Register padlých VHA Brarislava, 
Zv. R 273, str.54, Kniha màtvych, Matrika OcÚ Beckov, 
Zv.4,str.21/24, Kronika obce Kálnica z roku 1934. 
MASÁR Ondrej - pešiak  domobrany 15. honvédskeho plu-
ku v Trenèíne, evanjelik, narodený  8. 1. 1881, zomrel - nie 
je známe, v matrike  ev. a. v. je iba údaj: padol v 1. svetovej 
vojne. Údaje o jeho smrti nie sú uvedené ani v sterbregistri 
vo VHA Bratislava; rodièia: Adam Masár, ev., ro¾., Kálnica 
è.18, Eva Krchnavá. Pramene: Matrika narodených ev. a. 
v. cirkvi v Beckove, è.45, str.57/1,Register padlých VHA 
Bratislava, Zv.R7,str.379,záznam è.1982, Kronika obce 
Kálnica z roku 1934. 
Müller Štefan - pešiak domobrany, rímsky katolík, slobod-
ný, narodený 29. 10. 1899, zomrel 29. 10. 1917 v po¾nej 
nemocnici Sv. Kríža è.200, pochovaný na r. kat. cintoríne 
Sv. Kríža è. 200 (register màtvych VUA Praha) cesta Beri-
ok Görz (asi Gorizia - Taliansko) in Küstenland (6); rodièia: 
Jozef Müller, murár, Kálnica è.46, Mária Budias. Pramene: 
Matrika narodených r. kat. v Beckove, è.40, str.152/39, 
Register màtvych 71. pluku, VUA/VHA Praha, Register pad-
lých VHA Bratislava, Zv.R275,str.76, Kronika obce Kálnica 
z roku 1934. 
STANO Štefan - pešiak 71. pešieho pluku v Trenèíne, 
evanjelik, ženatý, robotník, narodený 27. 11. 1884, zomrel  
v ruskom zajatí vo vojenskej nemocnici v Moskve dòa 8. 11. 
1914, pochovali ho 10. nov. 1914 na vojenskom cintoríne 
v Moskve. Zápis o jeho smrti  urobil po¾ný kurát Henrik Haj-
dyn; rodièia: Adam Stano, ev., ro¾., Kálnica è.7, Anna Hlat-
ká. Pramene: Matrika narodených ev. a. v. cirkvi v Beckove,  
è.45,str.74/49, Register padlých VHA Bratislava, Zv.R272, 
str.50, Kronika obce Kálnica z roku 1934. 
ŠICKO Štefan - narodený 9. 10. 1880, zomrel na bojis-

ku 22. 10. 1916, rodièia: Andrej Šicko, ev., sluha, Kálnica 
è.34, Katarína Krchnavá. Pramene: Matrika narodených 
ev. a. v. cirkvi v Beckove, è. 45,str.56/40, Kronika obce 
Kálnica z roku 1934.
ŠIMO Ján - pešiak 71.c. a k. pešieho pluku v Trenèíne, 
evanjelik, ro¾ník, narodený 19. 8. 1884, zomrel na bojisku 
11. 1. 1915 pri Michowe (7). Bližšie údaje o òom nie sú 
uvedené; rodièia: Andrej Šimo, ev., ro¾., Kálnica è.38, Anna 
Krchnavá. Pramene: Matrika narodených ev. a. v cirkvi v 
Beckove, è.45, str.72/28, Register padlých VHA Bratisla-
va, Zv.R 270, str.19, Kronika obce Kálnica z roku 1934.
ŠIMO Ján - narodený 1895, deò a mesiac v matrike neuve-
dený, strelený do krku pri obci Michow, okr. Reniów, Haliè, 
zápis do matriky urobený až 23. 2. 1921. Pramene: Matrika 
narodených ev. a. v. cirkvi v Beckove, è. 45, Kniha màtvych, 
Matrika OcÚ Beckov, Zv.3,str.84/53. 
ŠKOLÁR Štefan - narodený 6. 8. 1894, zomrel: úda-
je sa nepodarilo zistiś; rodièia: Michael Školár, sedliak, 
Kálnica,è.1, Katarína Michaelicz. Pramene: Matrika naro-
dených, r. kat. cirkvi v Beckove, è.40, str.116/44.
URBAN Ján - r. kat., domobranec, 15. honvédsky pluk v 
Trenèíne, miesto a rok narodenia neuvedené (iba Maïar-
sko - Magyarország), padol 25. 8. 1916 pri obci Wojnica, 
Vladimír, Volyò - Rusko. V tejto obci je aj pochovaný v tom is-
tom dni. Pramene: Register padlých VHA Bratislava, Zv.R8, 
str.753, èíslo záznamu 3772. Nie je uvedený v Kronike 
obce Kálnica z roku 1934. 
VALOVIÈ Ondrej - evanjelik, ro¾ník, ženatý, pešiak domo-
brany, 72. c. a k. peší pluk v Trenèíne, narodený 1894, 
strelený do brucha, zomrel 28. 3. 1916 v Reniówe, okr. 
Zborov, Haliè. Pochovaný je tamtiež. Deò, mesiac narode-
nia, ako aj rodièov sa nepodarilo zistiś, lebo v ŠA Bratislava 
nedisponujú matrikou ev. a. v cirkvi z Beckova. Pramene: 
NK Praha, Register padlých VHA Bratislava, a vo VHA Brati-
slava, Zv. R 360, str.151, Kniha màtvych, Matrika OcÚ Bec-
kov, Zv.3, str.132/7, Kronika obce Kálnica z roku 1934. 
VALOVIÈ Ján - evanjelik, ženatý, sluha, manželka: Mária 
Smutná, 15. honvédsky peší pluk, narodený 18.6.1882, 
padol na ruskom bojisku, nezvestný, od 25. mája 1915 bol 
vyhlásený za màtveho dòom 1. júna 1917 výrokom Sedrie 
v Trenèíne è. Ma 803/24 /5 zo dòa 15.októbra 1926. Do 
sterbregistra dodatoène zapísal kpt. duchovnej služby. Pra-
mene: Register padlých VHA Bratislava, Zv.R19, str.14, Kni-
ha màtvych, Matrika OcÚ Beckov, Zv.4, str.38/61, Kronika 
obce Kálnica z roku 1934. 
VALOVIÈ Štefan - narodený 29. 10. 1872, v karanténe, 
údaje o úmrtí nie sú známe; rodièia: Andrej Valoviè Palkech, 
ev., ro¾., Kálnica è.57, Anna Krchnavá. Pramene: dokumen-
ty NK Praha, Matrika narodených Ev. a. v. cirkvi v Beckove, 
è. 45, str.24/38, Kronika obce Kálnica z roku 1934.

NEZVESTNÍ
MASÁR Ján - nar. 1896, padol na ruskom fronte, bližšie 
údaje o òom sa nepodarilo zistiś, nenašli sme ho v matri-
kách, ani vo VHA Bratislava. 
Poznámky: V èase, keï vypukla 1. svetová vojna, Po¾sko 
ako štát po ekonomickej i politickej stránke neexistovalo. 
Vzh¾adom na sebecké konanie po¾skej š¾achty, ktorá sta-
vala svoje vlastné záujmy nad záujmy krajiny, došlo k vnú-
torným rozbrojom a ku kríze, ktorú využili Prusko, Rusko a 
Rakúsko. Tieto si ho v rokoch 1772, 1773 a 1793 v tzv. 
troch deleniach rozdelili takto: Rusko získalo Ukrajinu, 
Bielorusko a èasti Lotyšska a Litvy; Rakúsko obsadilo Haliè 
a Krakovsko; Prusku pripadlo Ve¾kopolsko a Mazoviecko. 
Toto pripomíname preto, lebo v zápisoch o padlých a rane-
ných sa aj preto èasto vyskytovali skomoleniny, viï nižšie.
1) V zápisoch, ktoré sa nachádzajú v archívnych doku-
mentoch, je uvádzaný Remiów. V skutoènosti sa jedná o 
Reniów v tarnopolskom kraji na dnešnej Ukrajine - 4 km 
od Zaloziec na pravom brehu rieky Seret. 2) Buczac - 
po¾sky Buczacz, Ukrajinsky Buèaè. Nachádza sa na západ-
nej Ukrajine v Ternopilskej oblasti, historickom regióne 
Haliè (Galícia). 3) Perepelniki  v uvádzanom okrese sme 
nenašli, pravdepodobne sa jedná o iný Zborov a nie ten 
pri Bardejove. 4) Szepíz sa nachádzal v župe Csík, v tom 
èase vo východnom Sedmohradsku, ktoré bolo súèasśou 
Uhorska. 5) Csortkow bude asi Csortkiv v Termopi¾skej 
oblasti na dnešnej Ukrajine. 6) Ide o nezrozumite¾ný zápis. 
Pravdepodobne padol niekde pri dnešnej Gorizii (Görz). 
7) V autentických dokumentoch sa uvádza Michow raz 
v Rusku a inokedy v Po¾sku. Jeden Michow sa nachád-
za pri Lubline. Spracoval: PhDr. Pavel Barinych, CSc.
 Editoval: Ing. Igor Ïuriè, PhD.

PADLÍ A NEZVESTNÍ Z KÁLNICE - 1. SVETOVÁ VOJNA 
(pod¾a zoznamu vyhotovenom pani Kováèovou, uèite¾kou obecnej školy v Kálnici)



BLUE LIFE - BESEDA
Ujo a teta nám rozprávali o morských živoèíchoch a ako ¾udia hádžu do 
mora plasty. Sme sa aj dozvedeli, èo jedia korytnaèky. Jedia medúzy. Videli 
sme aj, ako jeden ujo natáèal chlpatých vtákov a nevedel preèo zomierajú. 
Ale sme sa to dozvedeli, lebo jedia štuple od fliaš. A to nie je správne! O prí-
rodu sa musíme staraś a nie ju zneèisśovaś. Beseda bola zaujímavá, a keï 
budem ve¾ká, budem aj ja tam chodiś pomáhaś a chrániś prírodu.  
 Lea Tvarožková, 2.A
BLUE LIFE
Mali sme možno pred rokom besedu  Green Life  a mysleli sme si, že to 
budú nejakí nudní ochranári,   ale mòa to celkom bavilo. Všetci sme sa tešili, 
lebo hovorili, že prídu aj na budúci rok. A predsa došli.  Ale nie ako Green 
Life  ale ako Blue Life. Hovorili nám o tom, ako je nebezpeène pre život 
vyhadzovaś odpadky do vody. A na jednom ostrove si deti aj dospelí mysleli, 
že to v tej vode zmizne. Ale keï tam  došli tí ochrancovia prírody, nauèili ich, 
že ono to tam ostane a zabíja ryby. Tak tam zaviedli odpadkové koše a bolo 
zase menej odpadkov než bolo predtým. Obidve tie prednášky sa všetkým 
páèili.     Šimon Magál, 4.A 

BESEDA S PO¼OVNÍKOM 
Jedného dòa k nám na návštevu do školy prišiel pán Víśaz. Doniesol nám 
ukázaś ve¾a trofejí. Napríklad parohy z jeleòa, lesný roh, lebku zo srnca 
a rohy z muflóna. Všelièo pouèné nám aj porozprával. Doniesol nám aj ve¾a 
kalendárov so zvieratami. Skúšali sme na lesný roh trúbiś. Ve¾mi sa nám táto 
beseda páèila.  Eliška Pavlechová, 3.A

ZIMA
Cez zimu, keï bol sneh, tak sme sa hrávali na školskom dvore. Každý vytvá-
ral nieèo zo snehu. Chodili sme do Hrabovníka do krmelcov dávaś tvrdé 
perníky a jabåèka. Cestou sme sa dolu kopcom šmýkali na ¾ade. Niekedy 
sme sa chodili do doliny na kopec sánkovaś. Niekomu bola zima a niekomu 
príjemne, ale museli sme maś šušśáky alebo kombinézu. Ve¾mi sme sa tešili 
zo snehu. Na zimu mám pekné spomienky.  Ninka Michálková, 4.A

MORENA
Na Morenu sme sa chystali dlho. Katka s Ninou ozdobovali prúty - letko. 
Dávali tam ve¾konoèné vajíèka. Všetci sme sa stretli v parku a spievali 

o Morene. Potom sme ju išli zapáliś a hodiś do potoka. Najprv nám nechce-
la horieś, no potom zaèala. Keï sme zahodili Morenu, išli sme vyrábaś 
ve¾konoèné ozdoby. Vyrábali sme zajaèikov z papiera. Mohli sme aj súśažiś 
s po¾ovníkmi. Boli tam aj na výstave zajace, kozièky, sliepky a kohúty. Aj keï 
bolo ve¾mi zima, no nám bolo veselo.  Sofia Hudecová, 3.A

PAPAGÁJE
Išli sme pozrieś papagáje. Boli krásne a farebné. Ujo ¼uboš Pavlech nám 
ukázal, ako ich kàmi èervíèkami. Nás sa báli, uja nie. Vo ved¾ajšej búdke boli 
aj mláïatá. Ve¾mi sa mi tam páèilo.  Karinka Sidorová, 2.A

ZAJAÈIKY
Keï prišiel tento deò, bola som šśastná. Ujo Tibor Valoviè miesto vèiel nám 
ukázal zajaèiky a ja ich milujem. Boli to baranèeky a niektoré ešte len naro-
dené. Mohli sme ich len pozrieś, nie chytaś. Väèšie zajaèiky nám ujo dovolil 
pohladkaś a vziaś do rúk. Boli krásne a hebké. Bola som šśastná, že sme ich 
mohli vidieś.   Sofia Rozvadská, 2.A

PLAVÁREÒ 
Na plavárni sme boli trikrát. V prvý 
deò sme najskôr skúsili, aká je 
voda. Bola príjemná, ale pre niek-
torých studená. Ujo Andrej nám 
dal lopty. Hádzali sme si ich. Každý 
s kým chcel. Potom nám hodil aj 
slíže a potápaèské štuple. Dali sme 
si rozcvièku, a potom sme súśažili. 
Išli sme aj do obchodu. Na druhý 
deò som sa nauèil s mojím kamará-
tom skákaś do vody. Potom sme to 
robili stále. Keï bol posledný deò 
na plavárni, spravili sme si video, 
ako skáèeme do vody. V škole sme 
si ho pozreli. Bolo pekné. Nakoniec 
sme ujovi Andrejovi všetci poïako-
vali. Bolo tam dobre. 

Nikolas Kotleba, 3.A 

PLAVÁREÒ
Na plavárni sme boli tri dni.  Páèilo sa mi, lebo bola tam sranda. V bazéne 
sme sa mohli hraś a vo vode sme mali dosky, slíže a lopty. Uèili sme sa šíp-
ku, skákali sme do vody, potápali sme sa. Keï bol posledný deò, mali sme 
súśaž. Ve¾a detí preplávalo celý 25 metrový bazén.   Matúš Šutovský, 4.A

6 číslo 1 - máj 2018KÁLNICKÉ ozveny

Žiaci píšu o svojej škole



číslo 1 - máj 2018 7KÁLNICKÉ ozveny

HVIEZDOSLAVOV KUBÍN - RECITÁCIA
Na recitáciu som sa doma pripravovala. Sestra mi pomohla s výberom bás-
ne, ktorá sa volala „Parádnica“. Mala som aj trému, lebo som sa bála, že 
to zabudnem. No zvládla som to.  Prednášala sa poézia a próza. Vyhrali 
Katka, Nina a Rišo. Recitaèná súśaž sa mi páèila a pani riadite¾ka povedala, 
že všetci si zaslúžime sladkú odmenu.   Sofia Hudecová, 3.A

KARNEVAL
Na február sme sa ve¾mi tešili, lebo bol karneval. Telocvièòu sme si najskôr 
krásne vyzdobili. Vyrábali sme farebné reśaze a rôzne masky. Ja som bol 
Zoro. Najviac sa mi páèil Šimon, ten bol práèka. Mali sme aj supermana, 
princezné, baletky. Po predstavení masiek zaèala diskotéka, tanec s metlou 
a zaujímavé súśaže. Pochutili sme si na obèerstvení. Mne maminka upiekla 
výborný perník. Karneval bol suprový!!!   Riško Šicko, 3.A

SUPERSTAR
Na piatok som sa tešila, lebo sme mali v škola Superstar. Spievala som 
pieseò od Zuzany Smatanovej - Horou. Na súśaž som sa dlho pripravovala. 
Moja sestra Emka spievala pieseò od Kristíny - Horehronie. Pod¾a mòa bol 
najlepší Riško, ktorý spieval pieseò od skupiny Tublatanka - Loï do nezná-
ma. Porota nás hodnotila bodovaním, a tiež sme si losovali hudobné hádan-

ky. Superstar vyhral Riško, ja, Dávidko, Karinka a Ninka. Na Superstar mám 
pekné spomienky.  Eliška Pavlechová, 3.A

VÈELÁRSKY KRÚŽOK
Od prvého roèníka chodím na vèelársky krúžok, ktorý ma ve¾mi baví. Naj-
radšej som, keï nás ujo Tibor zoberie k ú¾om. Dáme si na hlavu klobúky 
a pozorujeme vèielky. Už sme aj vytáèali med. Tiež sa teším, keï na Viano-
ce zdobíme medovníèky, ktoré nám napeèie teta Pažitná. Vèelársky krúžok 
mi bude ve¾mi chýbaś, pretože už odchádzam do piateho roèníka.
 Matúš Šutovský, 4.A

DEÒ MATIEK
Deò Matiek bol v nede¾u. Bolo tam super. Ale najprv sme to museli nacvièiś, 
èo nám trvalo asi tri týždne. Bola som moderátorka a sprevádzala som aj 
školákov aj škôlkarov. Na program prišli mamy aj otcovia. Mojej mame sa 
program páèil. Keï sme spievali pieseò o mame, tak sa skoro všetky mamy 
rozplakali. A mojej mame sa páèili aj škôlkari.   Sofia Hudecová, 3.A

DEÒ MATIEK
Moja mama až plakala, ako som sa na òu nežne pozerala. Najprv boli škôl-
kari, až potom my. Ja som vystupovala v balete, potom Deti ráje, básnièky 
a pesnièky.   Sofia Rozvadská, 2.A

VÝLET
V stredu sme boli v Haluziciach. Názov 
dediny som si mýlil s konármi. Videli 
sme zrúcaninu kostola. Celkovo sme 
prešli asi 7 kilometrov. Boli sme v prie-
pasti. Tam som preskakoval malý potô-
èik. Keï sme išli na rozh¾adòu, tak sme 
boli strašne vysoko. Odtia¾ sme videli až 
na Javorinu, Beckovský hrad, Trenèian-
sky hrad, Inovec, Ve¾ký Lopeník. Trvalo 
nám dlho, kým sme prišli do reštaurácie 
u Žákovica. Tam som si dal zmrzlinový 
pohár. Ve¾mi sa mi páèilo.

Riško Šicko, 3.A

HALUZICE
V stredu sme išli autobusom do dedinky 
Haluzice. Je to kúsok od Nového Mesta 
nad Váhom. Išli sme sa pozrieś na zrúca-
ninu kostola. Tam sme sa nadesiatovali 
na obrannom múre. Potom sme išli po 
lúke po cestièke do lesa a po schodoch 
dole do priepasti. Videli sme potok, 
bolo tam pekne a tichuèko. Potom sme išli na rozh¾adòu, boli sme unavení 
a zadýchaní. Išli sme sa pozrieś na výh¾ad a videli sme aj Beckovský hrad. 
Potom sme išli do penziónu. Tam sme sa zahrali a kúpili sme si zmrzlinový 
pohár. Páèilo sa mi tam.  Katka Harmadyová, 3.A

BRATISLAVA
Cestovali sme vlakom do Bratislavy - hrali sme karty. Išli sme sa pozrieś na 
Prezidentský palác a na výmenu stráži.  (pokraèovanie na str. 9)
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 K jedným z najoèakávanejších podujatí v našej materskej škole neod-
myslite¾ne patrí aj KARNEVAL. Ani tento rok v mesiaci február tomu nebolo 
inak. Deśúrence aj pani uèite¾ky vystrojení v maskách od výmyslu sveta to 
roztoèili hneï zrána. Skúmavými poh¾admi navzájom hádali, kto sa skrýva 
pod tou ktorou maskou. Vzájomnou prehliadkou všetkých masiek zaèala tá 
pravá fašiangová zábava, v ktorej sa všetci zvàtali v tanci. Pri rezkej muzike 
s pravým fašiangovým pohostením zbehlo dopoludnie ani nevedno ako. 
V závere bola ocenená každá maska sladkou odmenou a sladkým fašian-
govým obèerstvením, ktoré pre detièky pripravili ich dobré mamièky. Za èo 
im ve¾mi pekne ïakujeme, a taktiež ïakujeme za dobrú spoluprácu s pani 
uèite¾kami. Aj vïaka rodièom, ktorí sa postarali o nádherné masky svojich 
ratolestí, sme všetci prežili jedno èarovné dopoludnie plné radosti, oboha-
tené o krásne zážitky. Okrem toho, že sa deti nauèili pekné piesne a bás-
nièky, najväèšiu radosś vždy prináša samotná príprava na karneval. Najskôr 
sme si spolu s deśmi našu škôlku pekne vyzdobili. Deti si dokonca samé 
zhotovili aj pestré masky na tvár. Naozajstná zábava sa však zaèala, až keï 
sme sa poobliekali do veselých kostýmov. 

 Veselú zábavu, plnú spevu a tanca, si detièky v našej škôlke užili aj 
pri vystúpení hudobného divadielka SLNIEÈKO „Separovanie odpadu“ 
s námetom ako deti motivovaś k triedeniu - separovaniu odpadu. V našej 
škôlke už deti vedia ako na to. Motivujeme ich aj k ochrane životného pro-
stredia. Výchovné zameranie „Ako triediś odpad“ má u detí ve¾ký úspech. 
Hravou formou sa deti uèia správne zaradiś odpad do kontajnerov, èo patrí 
a, naopak, nepatrí do zbernej nádoby. Èo vieme z odpadov vyrobiś, na èo 
nám vlastne slúžia. Poukázaś na to, že skládkovanie odpadov má nežiaduci 
vplyv na životné prostredie. Deti si mohli vytvoriś aj svoj vlastný obrázok 
z vrchnákov z PET fliaš. Deti èinnosś ve¾mi bavila a podarilo sa im vytvoriś 
naozaj zaujímavé obrázky. 

 Vzdelávacou prednáškou sme sa venovali i téme o ¾udskom tele a ako 
si chrániś svoje zdravie. Urèovali na základe viaczmyslového vnímania èas-
ti tela a jednoduchým spôsobom opisovali ich funkciu. Vnímali a urèovali 
viacerými zmyslami niektoré životne dôležité orgány (srdce, p¾úca, mozog, 
atï.). Reagovali slovne na jednoduché  otázky jednoslovnou, viacslovnou 
odpoveïou alebo jednoduchou frázou. Pomenovávali na základe poznania 

èasti ¾udského tela, rozvíjali schopnosś opísaś ich funkciu. Urèovali pro-
stredníctvom analýzy obrázkov vnútorné orgány a špecifikovali ich funkciu. 
Vyjadrovali spojitosti medzi jednotlivými orgánmi a èasśami ¾udského tela. 
Reagovali slovne na jednoduché otázky súvisiace so starostlivosśou o zdra-
vie, s poznaním èastí ¾udského tela, vnútorných orgánov a ich funkcií.

 Marec sa v našej materskej škole niesol v duchu knihy, ob¾úbených roz-
právok, knižných a filmových postavièiek. Šikovné rúèky škôlkarov sa aktív-
ne zapájali do rôznorodých aktivít, ktoré pre deti pripravili pani uèite¾ky. 
Navštívili sme obecnú knižnicu a vysvetlili zmysel èítania kníh a rôznych 
encyklopédií. V dnešnej dobe plnej digitálnych technológií sa na význam 
„bohatstva“ kníh, bohužia¾, akosi zabúda. Deti s radosśou dramatizovali aj 
známe rozprávky a vedia, èo je to poézia a èo próza. 
 Marec - mesiac knihy skonèil, a tak konèili aj aktivity zamerané na kni-
hu, na rozprávku. Tá však naše deti denne ukladá do postie¾ok a je vždy 
prítomná. A èo vy, dospeláci, kedy ste svojim deśom naposledy preèítali 
peknú rozprávku? Verte, že internet a televízia ju nikdy nenahradia. Praje-
me preto všetkým pekné chvíle s knihou, s rozprávkou, s dobrom. 
 Predškolský vek je vekom rozprávok. City, ktoré vzbudzujeme prostred-
níctvom nich, sú hlboké a pretrvávajú až do dospelosti. V snahe èo najviac 
priblížiś dieśaśu knihu je naše každodenné èítanie pred spaním a vo vo¾nom 
èase. Èítame rôzne druhy detských kníh a pozorujeme, že dieśa sa stáva 
dobrým poslucháèom, zažíva ve¾a neopakovate¾ných chví¾ plných poho-
dy, zvedavosti, èara, porozumenia a zblíženia, rozvíja sa jeho citový život, 
vyjadrovacie schopnosti, obohacuje sa jeho poznanie, kladie sa základ 
èitate¾skej gramotnosti a nadobúda kladný vzśah ku knihe.
 V nasledujúcich dòoch máme v pláne turistickú vychádzku do blízkej 
prírody. Cie¾om našej vychádzky bude prostredníctvom zážitkového uèenia 
poznaś a urèiś hlavné znaky jarnej prírody, vyh¾adávaś a pozorovaś vo¾ne 
žijúce živoèíchy - hmyz, ich charakteristické znaky, zdôvodniś škodlivosś a 
užitoènosś hmyzu. Prírodné prostredie je najvhodnejším miestom na získa-
vanie skúseností a chápanie súvislostí a miestom uèenia sa. 
 V mesiaci jún nás èaká rozlúèka so šikovnými predškolákmi, za ktorými 
nám bude ve¾mi smutno. Budeme si však kývaś cez plot, pretože všetci 
budú navštevovaś našu blízku Základnú školu v Kálnici. Pripravujeme pre 
nich veselé tablo, ktoré bude umiestnené vo vitríne obecnej pošty. Blížiaci 
sa koniec roka je tu už o pár týždòov a detièky sa tešia aj na blížiace sa 
dovolenky so svojimi rodièmi, ktoré pre nich chystajú cez letné prázdni-
ny a chcú ich potešiś za celoroèné pekné správanie v našej škôlke. Preto 
im všetci prajeme ve¾a krásnych a nezabudnute¾ných zážitkov z leta a aby 
sa nám vrátili hlavne zdraví a plní sily a elánu do ïalšieho školského roka.        

Text a fotky kolektív MŠ

Veselé zážitky zo škôlky Bzuèulky
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 Tento školský rok bol výnimoèný v tom, že sme oslavovali dve významné 
výroèia: 50 rokov materskej školy a 105 rokov základnej školy. Od ich vzniku 
obidve inštitúcie fungovali samostatne až do roka 2008, kedy sa z nich stal 
jeden právny subjekt - Základná škola s materskou školou Kálnica a zaèala sa  
písaś nová, na budúci rok  už 10-roèná história. 
ZÁKLADNÁ ŠKOLA
 Vyuèovaś sa v nej zaèalo od roku 1912 a o tri roky sa ¾udová škola roz-
šírila o ïalšiu triedu umiestnenú v bývalej cirkevnej škole. V týchto rokoch ju 
navštevovalo okolo 160 detí. Od roku 1918 riadili školu: Viktória Kováèová, 
Elena Hrušovská, Dušan Kišš, Anna Juríková, Margita Pagáèová, po ktorej som 
v roku 2008 nastúpila na post riadite¾ky. Všetci riaditelia sa snažili, aby sa ško-
la neustále rozvíjala a skráš¾ovala. Zo starej prízemnej budovy sa v roku 1972 
stala jednoposchodová modernejšia budova, akú poznáme dodnes. Obnovo-
vali sa aj vnútorné priestory, vymenil sa starý nábytok za nový, skrine, lavice, 
katedry a stolièky. V roku 2004 do poèítaèovej miestnosti pribudli poèítaèe 
v rámci projektu Infovek, zakúpil sa jeden z prvých modelov interaktívnej tabu-
le a neskôr vïaka Európskej únii sme doplnili ïalšie poèítaèe a interaktívne 
tabule, notebooky. Z projektu Comenius Regio v rámci cezhraniènej spoluprá-
ce s maïarskou školou vo Felsenyéku, sme okrem prezentácie našej školy 
v celoslovenskom meradle a cenných poznatkov, získali aj notebook a tlaèi-
areò. Vybudovali sme dopravné ihrisko, prístrešok na posedenie na školskom 
dvore. Podarilo sa nám založiś obèianske združenie - Rodièovské združenie 
pri ZŠ s MŠ v Kálnici, ktoré nám významnou mierou pomáha pri financova-
ní pomôcok do materskej a základnej školy, autobusovej dopravy na súśaže 
a koncoroèného  výletu, bazénu na plávanie a podobne.
 Postupom rokov poèet detí neustále klesal, no aj napriek tomu deti boli 
a sú aj dnes, spolu s pedagógmi, neodmyslite¾nou súèasśou spoloèenské-
ho diania v obci. Stáli pri vzniku ochotníckeho divadla, v dramatickom krúžku 
nacvièovali divadelné hry, organizovali recitaèné súśaže, školské olympiády, 
výtvarné súśaže, športové súśaže (Beh oslobodenia obce, súśaž vo vybíjanej), 
plavecký výcvik, matematické súśaže, zdravú desiatu, besedy so zaujímavými 
¾uïmi, besedy v knižnici,  exkurzie, výlety, karneval, školu v prírode a mnohé 
iné. V súèasnosti organizujeme podobné akcie:
* v spolupráci s materskou školou: Deò jablka, Vynášanie Moreny, Vystúpenie 
ku Dòu matiek, spevácka súśaž Superstar; 
* s malotriednymi školami v okrese Trenèín: Olympiáda, výtvarná súśaž v ma¾o-
vaní kraslíc - Ma¾ované vajíèko, recitaèná súśaž - Hviezdoslavov Kubín malot-
riednych škôl, prírodovedná olympiáda; 
*  s dôchodcami: jesenná výstava ovocia;
*  s vèelármi: vèelársky krúžok, výtvarná súśaž Vèela v prírode;
* s dobrovo¾ným hasièským zborom v Kálnici: oslava Medzinárodného dòa detí 
na ihrisku;  
* s Klubom kálnických mamièiek: Mikulášska besiedka; 
* s Maticou Slovenska: osadenie pamätnej tabule J.M. Hurbana v parku;
* S po¾ovníckym zväzom: besedy.  
MATERSKÁ ŠKOLA
 Bola vybudovaná v akcii Z a otvorená v novembri 1967. Prvou riadite¾kou 
bola pani Mária Hladká. Neskôr to bola pani Viera Miková a Blažena Filipová, 
ktorá od roku 2008 sa stala zástupkyòou riadite¾ky pre materskú školu. Po 
jej odchode do dôchodku ju nahradila pani Dana Krchnavá, ktorá sa snažila, 
spolu so mnou, pokraèovaś v zaèatom trende rozvoja materskej školy. Poèas 
svojej histórie prešla aj materská škola vnútornými aj vonkajšími zmenami. Vo 
vnútri sme vymenili nábytok, lehátka, skrine, prepojili sme heròu s jedálòou 
a znížili strop, dali nové stropné svetlá, vybudovali nové WC, umývadlá, zakú-
pili nové šatòové skrinky, z projektu Európskej únie sme dostali poèítaè, note-
book, interaktívnu tabu¾u, tlaèiareò, s pomocou zriaïovate¾a sme zabezpeèili 
priestory alarmom, zateplili budovu a dali novú fasádu, plastové okná a dvere, 
vybudovali detské ihrisko v záhrade materskej školy s pomocou rodièov a Klu-
bu kálnických mamièiek.
 Už poèas pôsobenia pani Blaženy Filipovej bola materská škola jednotried-
nym zariadením s poètom detí do 30, èo pokraèovalo aj ïalšie roky. Až tento 
školský rok, po dodržaní komplikovanej legislatívy, sa podarilo v spolupráci 
s Radou školy a zriaïovate¾om, otvoriś ïalšiu triedu pre najmenšie deti. Teraz 
máme zapísaných 30 detí v materskej škole. Aj tu sa snažíme deśom spestriś 
chvíle divadielkami, koncertami, besedami, výletmi.
 Našou súèasśou je aj školská jedáleò, ktorej zamestnanci zabezpeèujú 
deśom aj dospelým zdravú a chutnú stravu, ktorá spåòa všetky požadované 
normy platné pre školské stravovanie. Kuchyòa sa taktiež poèas fungovania 
obnovovala, zakúpili sa nové drezy, dali sa na pracovné stoly antikorové dos-
ky, vymenili sa chladnièky, mraznièky, bojler, zakúpili sa notebook a tlaèiareò. 
Zásluhou pani vedúcich sme sa zapojili do programu Školské ovocie a Mlieène-
ho programu. Na podnet obecného zastupite¾stva o zrušení kuchyne a dovoze 
stravy, aby sa ušetrili finanèné prostriedky, som urobila prieskum o možnosti-

ach dovozu stravy, jej výhodách a nevýhodách. Pod¾a mojich zistení a výpoètov 
ekonómky školy vyplynulo, že strava dovážaná je drahšia, nevýhodou je len 
jeden dovozca, boli by ve¾ké komplikácie s obnovou kuchyne v budúcnosti 
a iné ïalšie nevýhody, na základe ktorých som neodporúèala zrušiś kuchyòu. 
Ku kvalite dovážanej stravy mali pripomienky rodièia detí, ktorí iniciovali petí-
ciu s podporou ve¾kého poètu obèanov Kálnice. Takto sa snaha o zachovanie 
kuchyne  podarila.
 Poèas desiatich rokov vo funkcii riadite¾ky školy som zažila ve¾a pekných, 
ale aj śažkých chví¾. Riešila množstvo problémov pod¾a svojho najlepšieho vedo-
mia a svedomia tak, aby škola v porovnaní s inými obstála, èo sa mi aj podarilo, 
lebo všetky kontroly za tie roky dopadli dobre. Okrem toho som sa snažila, aby 
deti a ich rodièia boli spokojní, aby zamestnanci školy spolu dobre vychádzali, 
aby sa prostredie škôl renovovalo, aby sa upevòovali vzśahy s obèanmi Kálnice. 
Moja snaha bola ve¾mi obmedzovaná finanènými prostriedkami, ktorých nedo-
statok som riešila rok èo rok. O to viac som si vážila akúko¾vek pomoc zo strany 
rodièov a iných obèanov, ochotu zamestnancov školy robiś nad rámec svojich 
povinností bez oèakávania finanènej odmeny a ja som èakala za svoju snahu 
tiež  len uznanie a podporu tých, ktorí majú právomoc pomôcś škole rôznymi 
spôsobmi, aj finanènými. Namiesto toho som narazila väèšinou na neochotu, 
dokonca som èastokrát bola terèom výsmechu, neúcty, obviòovania z klam-
stva, ohovárania, dávanie za vinu toho, za èo som nemohla, ako napríklad nízky 
poèet detí v základnej škole... 
 Spolu s mojimi kolegyòami som robila všetko, aby sme motivovali rodi-
èov k tomu, aby si deti dávali do našej školy a boli sme radi každému jedné-
mu dieśaśu, lebo tých detí, èo boli u nás v materskej škole a mali postúpiś do 
základnej školy, bolo v jednom roèníku málo. Až posledný školský rok je ich 
o nieèo viac a bolo by ich ešte viac, keby sa v Kálnici, tak ako v susedných 
obciach, postavili nájomné byty pre mladé rodiny. Potom by neboli problémy 
s poètom detí v škole a ani s finanènými prostriedkami pre školu. 
 Poèas posledných troch rokov som musela na odporúèanie obecného 
zastupite¾stva robiś ve¾a úsporných  opatrení, aby som zabezpeèila fungova-
nie škôl a jedálne bez navyšovania finanèných prostriedkov. Šetriś sa dá, ale 
nie donekoneèna a nie na úkor všetkého ostatného. Nie som ochotná znášaś 
dôsledky týchto opatrení a v budúcnosti sa podie¾aś na krokoch, ktoré by viedli 
k zatvoreniu školy, škôlky alebo jedálne, lebo by som zahodila 14 rokov môjho 
snaženia. Preto som sa rozhodla, že sa nezúèastním v júni výberového konania 
na riadite¾ku ZŠ s MŠ Kálnica, èo znamená, že si budem musieś h¾adaś nové 
pracovné miesto. Nebude to pre mòa ¾ahké, lebo som si tu zvykla a budú mi 
chýbaś dobré a milé kálnické deti, bývalé aj súèasné kolegyne a spolupracov-
níèky, s ktorými som sa stretávala, a vy všetci, ktorí ste mi za tie roky pomohli, 
poradili a podporili ma v mojej práci. Všetkým VÁM za to zo srdca ïakujem.    

Mgr. Monika Roháèková
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Tento školský rok bol výnimoèný

(pokraèovanie zo str. 7)
Potom sme èakali na trolejbus, ktorý 
nás odviezol pod Bratislavský hrad. 
Potom sme išli na Hviezdoslavove 
námestie. Videli sme SND, Èumila 
aj Napoleona, Dóm svätého Martina. 
Na obed sme išli do Mc Donalds.          

Matúš Šutovský, 4.A

VÝLET DO BRATISLAVY
Do Bratislavy sme cestovali vlakom, 
v ktorom sme  hrali karty a rozpráva-
li sme sa, na èo sa najviac tešíme. 
Keï sme vystúpili z vlaku, všetci 
sme sa tešili, lebo pani uèite¾ka 
nám povedala, že za pár minút bude 
výmena stráži, no a stihli sme aj 
tých strážcov, išli po chodníku a my 
sme išli po nich,  pozerali sme sa 
cez plot pri prezidentskom  paláci. 
Boli sme aj na Bratislavskom hrade 
a videli sme odtia¾ Dunaj, Most SNP, 
vežu Dómu sv. Martina... Boli sme 
aj na Michalskej veži a v nej sme 
videli staré brnenie, meèe, pištole, 
sekery, štíty a helmy. Boli sme na tej 
veži, ale ja som si myslel, že to bude niè. Ale keï sme vyšli až tam hore, 
tak som sa hrozne moc z¾akol, lebo sme boli ve¾mi vysoko.  Výlet bol 
super!!!     Šimon Magál, 4.A 



 Dòa 15. 5. 2018 sa v priestoroch Spoloèenského domu v Novom Mes-
te nad Váhom uskutoènil už piaty roèník odborného seminára pre žiakov 
stredných škôl k problematike druhej svetovej vojny. 
Gestorom a iniciátorom reprezentatívneho podujatia bola Oblastná organi-
zácia Slovenského zväzu protifašistických bojovníkov v Novom Meste nad 
Váhom v spolupráci s novomestskou Strednou odbornou školou obchodu 
a služieb. Záštitu nad seminárom prevzala ministerka školstva, vedy, výsku-
mu a športu SR Martina Lubyová a predseda TSK Jaroslav Baška.
 Úvod  patril študentom gymnázia, ktorí zarecitovali tematicky ladenú 
poéziu a preèítali priate¾ský pozdrav so želaním všetkého najlepšieho od 
Zoe Klusákovej-Svobodovej, dcéry armádneho generála a prezidenta 
ÈSSR Ludvíka Svobodu. Potom program pokraèoval odovzdaním medaily 
Milana Rastislava Štefánika II. stupòa Jánovi Hargašovi a Pavlovi Bahníko-
vi, dlhoroèným aktívnym èlenom OV SZPB v Novom Meste nad Váhom. 
V mene predsedu TSK prítomných úèastníkov seminára pozdravil pod-
predseda TSK a primátor Nového Mesta nad Váhom Jozef Trstenský  a 
predseda OV SZPB Ján Hulínek. Z ïalších predstavite¾ov okresu sa semi-
nára zúèastnili viceprimátorka Nového Mesta nad Váhom Kvetoslava Hej-
balová a prednostka Obvodného úradu Andrea Augustínová.
 Programová náplò 5. roèníka bola mimoriadne zaujímavá a podnetná. 
V troch tematických celkoch renomovaní vedeckí pracovníci a nadšenci 
novodobej slovenskej i èesko-slovenskej histórie fundovane, s využitím 
prezentácií, vysvetlili a uviedli fakty, udalosti poukázali na mnohé fabulácie 
a mýty spojené s II. svetovou vojnou a vojnovým slovenským štátom.
 V prvom príspevku pod názvom Slovenská armáda v II. svetovej vojne 
sa jeho autor doc. PhDr. Jozef Bystrický, CSc., z Vojenského historické-
ho ústavu v Bratislave, zameral na udalosti, ktoré predchádzali vojnovému 
konfliktu, a ktoré sa bezprostredne týkali obyvate¾ov Èesko-Slovenska. 
Presvedèivým a autentickým spôsobom priblížil medzinárodné, politické, 
vojenské a územné súvislosti tak Mníchovskej dohody, ako aj Vieden-
skej arbitráže, ktoré viedli k rozbitiu Èeskoslovenskej republiky v rokoch 
1938 - 1939, následnému vzniku Protektorátu Èechy a Morava a Hitlerom 
vynúteného vojnového slovenského štátu, ktorého politická reprezentácia 
sa hneï od zaèiatku usilovala spolupracovaś s nacistickým Nemeckom. 
Uviedol ve¾a faktov ako napr.: „Slovenská republika bola úèastníkom II. sve-
tovej vojny od jej prvého dòa, t. j. od 1. septembra 1939, keï jej vojenské 
jednotky súèasne s vojskami nemeckého Wehrmachtu vstúpili na územie 
Po¾ska. Spojencom nacistického Nemecka zostala až do jeho porážky. 
Vojská slovenskej armády poèas trvania  II. svetovej vojny v Európe pôso-
bili po boku ozbrojených síl nacistického Nemecka na území dnešných 
desiatich európskych krajín: Po¾ska, Ukrajiny, Bieloruska, Ruska, Moldav-
ska, Rumunska, Maïarska, Rakúska, Talianska a Èeska. Podobne silu 
výpovede má aj telegram nemeckého vyslanca v Bratislave H. E. Ludina 
Zahraniènému úradu v Berlíne zo dòa 22. júna o 11,25 hod., kde sa uvád-
za: Tuka žiada, „aby sa pánovi ríšskemu ministrovi zahranièia oznámilo 

nasledujúce:
1. Slovensko hodlá okamžite prerušiś diplomatické vzśahy so ZSSR a žiada 
súhlas.
2. Slovensko súrne žiada, aby smelo splniś prianie nemeckej brannej moci 
smieś sa zúèastniś primeraným kontingentom boja proti ZSSR. Potreb-
né vojenské prípravy sa vykonávajú v zhode s misiami nemeckej brannej 
moci.“ 
 Doc. Bystrický tiež priblížil úèastníkom zásadné vojenské operácie 
slovenskej armády na sovietsko-nemeckom fronte, prièom uviedol presné 
poèty slovenských armádnych skupín, ktoré pôsobili po boku nemeckých 
vojsk. Zároveò  vyvrátil mnohé zaužívané stereotypy, týkajúce sa vzśahov a 
fungovania slovensko-nemeckého velenia i armád ako takých.
  Riadite¾ Múzea SNP v Banskej Bystrici, PhDr. Stanislav Mièev, PhD. 
nadviazal na svojho predreèníka. Jeho prednáška a prezentácia zrozumite¾-
ným spôsobom spopularizovala druhú tému seminára - Úèasś slovenských 
vojakov v SNP. Cez èesko-slovenský zahranièný odboj, ten londýnsky 
(vládny) aj moskovský (komunistický), prešiel k ustanoveniu odbojového 
orgánu - Slovenskej národnej rady, nezabudol ani na tzv. Vianoènú doho-
du, v ktorej sa obe krídla odboja - komunistické aj obèianske prihlásili k 
boju proti Nemecku a jeho spojencom, k obnoveniu Èesko-Slovenska a 
zrovnoprávneniu postavenia Slovenska v òom. 
 Jadro jeho prednášky tvorila príprava na prevrat - Slovenské národné 
povstanie, jeho priebeh,  vrátane Karpatsko-duklianskej operácie (8. 9. 
- 28. 10. 1944) vojsk Èervenej armády a 1. ès. armádneho zboru v ZSSR, 
partizánskeho hnutia, spojeneckej pomoci a osudov generálov povstalec-
kej armády Jána Goliana a Rudolfa Viesta.
 Medzi tých hrdinov spoloèných èesko-slovenských dejín, na odkaz kto-
rých by sme nemali zabúdaś ani v treśom tisícroèí, patrí aj armádny generál 
a politik - prezident ÈSR v rokoch 1968 až 1975 Ludvík Svoboda. Životný 
príbeh tejto výraznej osobnosti i osudy jeho rodiny a rodiny jeho manželky 
Ireny Stratilovej pod názvom Generál Ludvík Svoboda a I. Èesko-slovenský 
armádny zbor komplexne, vyvážene a s ve¾kou mierou empatie prezen-
tovala publiku PhDr. Miroslava Poláková, PhD. z Gymnázia v Uherskom 
Hradišti.
 Seminár bol ukonèený štátnymi hymnami Slovenskej republiky a Èes-
kej republiky. Spopularizovaś najmä mladej generácii udalosti spred i poèas 
druhej svetovej vojny z poh¾adu národných dejín a s potrebným odstupom, 
èo bolo primárnym zámerom organizátorov a lektorov tohtoroèného odbor-
ného seminára, nie je vždy jednoduché. Doteraz sú ohlasy na výsledky 
seminára iba pozitívne. 
 Kladiem si otázku, èi by nebolo užitoèné, aby SZPB takéto semináre 
- samozrejme, adekvátne modifikované - mohol zorganizovaś aj pre žiakov 
zo ZŠ mimo spomínaných miest aj napriek tomu, že je to pre deti ZŠ už 
dosś vzdialená história.     Ing. Ján Hargaš, PhD., Ing. Milan Bušo
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Seminár pre žiakov stredných škôl k druhej svetovej vojne
5. roèník

 Deti sú budúcnosśou nás všetkých, vyrastú z nich budúci obèa-
nia Kálnice, ktorí ju budú v nasledujúcich obdobiach riadiś, budovaś, 
prièinia sa o jej ïalší rozvoj a rast. Budú pokraèovate¾mi a nosite¾-
mi zvykov a tradícií našich predchodcov, stanú sa tvorcami nových 
hodnôt a stále sa lepšiacich podmienok života v obci. Je ve¾mi 
dobré pre každú obec, aby sa v tej „ich“ dedinke rodilo èo najviac 
detí a aby sme všetci spolu vytvárali krajšiu budúcnosś. Plne si to 
uvedomujeme i vo vedení našej obce a tešíme sa spolu s rodièmi 
z každého malého èlovieèika, o ktorého sa obec rozrastie. S ve¾kou 
radosśou pozývame rodièov s deśmi narodenými v uplynulom roku 
na spoloèné uvítanie do života. Poteší nás, keï rodièia pozvanie prí-
jmu a stretneme sa spolu s ich novonarodenými deśmi v obradnej 
sieni obecného úradu. Je to vždy ve¾mi milá slávnosś, vzácne chvíle.   
Rovnako tomu bolo i 24. februára tohto roka, kedy sme slávnost-
ne prijali do kruhu obèanov našej obce štyroch malých obèiankov. 
Príjemnú atmosféru ešte umocnila báseò v podaní žiaèky ZŠ Lei 
Tvarožkovej a precítená pieseò Michaely Bôžikovej. Detièky dosta-
li na pamiatku darèeky i malú finanènú hotovosś, mamièky šípovú 
ružièku.

 Hoci malí obèiankovia si ešte neuvedomovali, že zohrali hlavnú 
úlohu v tento sviatoèný deò, no fotografie v rodinnom fotoalbume 
im to po rokoch pripomenú.     Ing. Ján Krchnavý

UVÍTANIE MALÝCH KÁLNIÈANOV



 V dòoch 13. až 15. apríla 2018 sa uskutoènil trojdòový poznávací 
zájazd do Èeska, ktorý organizaène zabezpeèil Klub kálnických mami-
èiek a Klub dôchodcov v Kálnici. Výlet absolvovalo 51 úèastníkov.
 Doprava bola zabezpeèená autobusom. Prvý deò sme sa autobu-
som presunuli z Kálnice cez Senicu a Brno do Èeských Budejovíc. 
 Èeské Budejovice s 95 tisíc obyvate¾mi sú najväèším mestom Juho-
èeského kraja. Mesto píše svoju históriu už od roka 1265, kedy ho založil 
èeský krá¾ Pøemysl Otakar II. V Èeských Budejoviciach sme absolvova-
li prehliadku historického centra mesta a navštívili sme známe Masné 
krámy (historická budova z roka 1554 - pôvodne boli v nej obchodíky 
- krámky), v súèasnosti je to známa reštaurácia. Nasledoval presun do 
Èeského Krumlova, kde sme boli ubytovaní v hoteli Vltava. Veèerný èas 
sme využili na prehliadku blízkeho okolia hotela.
 Druhý deò sme absolvovali prehliadku mesta Èeský Krumlov a najmä 
jeho historických èastí, ktoré sa rozprestierajú popri meandrujúcej rieke 
Vltava. Mesto má 13 tisíc obyvate¾ov. Najstaršie osídlenie spadá do star-
šej doby kamennej, slovanské osídlenie je datované od 6. storoèia n. l. 
Doba rozkvetu mesta je spojená s vládou pánov z Rožmberka (1302-
1602). Krivolaké ulièky, romantické zákutia a unikátny komplex meštian-
skych domov s impozantnou dominantou zámku nad meandrom Vltavy, 
krèmièky, kaviarnièky, pestrá zmes turistov z celého sveta, jedineèná 
atmosféra - to je Èeský Krumlov. Od roka 1992 je zapísaný na zoznam 
svetového kultúrneho a prírodného dedièstva UNESCO. Okolo poludnia 
sme individuálne absolvovali prehliadku zámku, následne jeho nádvorí, 
parku a rarity - otáèavého divadelného h¾adiska. Veèer bola opätovne 
individuálna prehliadka ulièiek a krèmièiek historického centra mesta.
 Tretí deò nasledoval presun z Èeského Krumlova do Jindøichovho 
Hradca, kde sme absolvovali spoloènú prehliadku gotického hradu 
a renesanèného zámku, a potom individuálne prehliadku historického 
centra mesta. Prvá písomná zmienka o meste je z roka 1220, mesto 
má do 22 tisíc obyvate¾ov. Mestom prechádza 15. poludník, vyznaèený 

pamätnou doskou na kostole „Nanebevzatí Panny Marie“ a nerezovou 
znaèkou v kamennej dlažbe. V rámci individuálnej prehliadky historic-
kého centra mesta sme absolvovali obed vo viacerých sympatických 
reštauráciách. 
 Poèasie po piatkovom premenlivom a veternom sa zlepšilo a v sobo-
tu a nede¾u bolo ve¾mi pekne. Pod¾a názorov úèastníkov sa poznávací 
zájazd vydaril, zaujímavé prehliadky miest a zámkov v juhozápadných 
Èechách zanechali v nás pekné zážitky. 
 Na záver už len treba poïakovaś organizátorom, ale aj všetkým úèast-
níkom, za úspešný priebeh „Trojdòového výletu po Južných Èechách“.   

Samuel Jelínek

Zájazd do Èeska
Èeské Budejovice, Èeský Krumlov a Jindøichùv Hradec
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 Vážení naši priaznivci a priatelia, dovo¾te, aby som vás informovala 
o našich budúcich folklórnych vystúpeniach, na ktorých vás radi priví-
tame. 
MFF Myjava - vystúpenie „¼udové rozprávaèstvo“ dòa 16. 6. 2018 
o 16.15 hod. a 20.00 hod. 
Nové Mesto nad Váhom (park) - divadelná èasś „Drápaèky na dedine“ 
dòa 24.06. 2018 o 15.00 hod. 
Hrad Beckov „Zem spieva aj na hrade Beckov“ - vystúpenie Kálnic-
kej studienky „Dožinky na dedine“ a vystúpenie FS MÁJ Piešśany dòa 
22.09.2018. Výstava krojov z obce Kálnica dòa 23. 9. 2018. Poèas 
podujatia si budete môcś pochutnaś na výbornom burèiaku a zemiako-
vých plackách.     Žaneta Potoèková

 Dòa 17. 3. 2018 sa v našej obci uskutoènilo tradièné vítanie jari 
a vynášanie Moreny. Trasa pochodu viedla od miestneho parku smerom 
k dolnému mostu. 
 Pre úèastníkov vítania jari akcia pokraèovala v záhrade za pohostin-
stvom Potoèek, kde bolo pripravených viacero atrakcií pre najmenších. 
Deti zo ZŠ - MŠ si vytvárali svoje diela v tvorivej dielnièke za pomoci 
Kálnických mamièiek, zahrali si hravú vedomostnú súśaž „Malý kálnický 
po¾ovníèek“ - pripravili Po¾ovnícka spoloènosś ostré vrchy Kálnica a PZ 
Kálnica; èlenovia Klubu dôchodcov sa postarali o chutné pohostenie pre 
úèastníkov. Verejnosś mala možnosś zoznámiś sa so zvieratkami vïaka 
kontaktnej výstave, ktorú pripravila miestna organizácia SZCH v Kálnici. 
Vïaka tejto milej spoloènej spolupráci sme radostne privítali jar v Kálnici. 
 Ïakujeme všetkým zúèastneným, organizáciám a hosśom za spolu-
prácu a úèasś. Žaneta Potoèková

Vynášanie Moreny
a Ve¾konoèný otvorený dvor 

Kálnická studienka na vystúpeniach

Spoloèenská kronika (január - máj 2018)

Narodili sa: Zina Hladká, Diana Blažeková, Alexej Nemšák,
    Lilien Pavlechová, Lucas Gacko

Blahoželáme
50 rokov: Peter Koreò, Vladislav Tvarožek, Renáta Klèová, Ján Filip,
   Milan Krchnavý, Miroslav Krchnavý, MUDr. Lenka Benáková,
   Miroslav Dedík; 
60 rokov:  Milan Valoviè, Anna Kubišová, Zuzana Hladká, Ján Maòo,
   Jolana Labancová, Alena Pavlechová, Ján Kadleèík,
   RNDr. Anna Maòová, Viera Gajdošechová,
   Drahoslava Revayová, Anna Juríková, Hana Dovinová; 
70 rokov: Ivan Barinych, Emília Pašková, Dušan Stano, Ivan Dovina,
   Dušan Hladký; 
80 rokov: Zuzana Rošková, Stanislav Urban, Anna Valovièová

Rozlúèili sme sa
Emília Jakušová, Jozef Snopek, Ján Šlosár, Helena Hajdušková,
Milan Pagáè, Štefan Batka, Ján Krchnavý, Jozef Hlávek  BŠ



  I napriek sivej oblohe a vzdialenému hrmeniu, veštiacemu príchod búrky, 
zahájili sme 12. mája tohtoroèný turistický prechod Náuèným chodníkom J.M. 
Hurbana, organizovaný MO MS a turistickým oddielom TJ Zavažan Kálnica, ten-
tokrát z Kálnice do Beckova. Po položení kvetov k jeho pamätníku v miestnom 
parku nesúcom jeho meno a obdržaní pamätných ozdobených medovníkov od 
Milky Pažitnej, skupinka 14 úèastníkov sa vypravila s obavami  na chodník. Po 
krátkom zastavení a obèerstvení pri studnièke v Hrabovníku, kde sme si obzreli 
i pripravovaný oddychový a informaèný altánok, skupinka v družnej debate a 
zrýchleným krokom sa zastavila pri informaènej tabuli nad Hrabovníkom, odkia¾ 
je krásny výh¾ad nielen na Kálnicu, ale i nad spodnú èasś Považia. Po obvese-
lení spevom i tónmi fujary Janka Bednára a po podpísaní do pamätnej knihy i 
s prvými hroziacimi kvapkami prichádzajúcej búrky presunuli sme sa k pamät-
nej tabuli J.M. Hurbana k beckovskej fare. Zavesením pamätného ïakovného 
venèeka MO MS k tabuli a zaspievaním piesne „Kopala studienku, pozerala 
do nej“, s fujarovým sprievodom sme cie¾ nášho turistického prechodu uctiś 
si pamiatku na J.M. Hurbana naplnili. Pre budúcnosś sa spresnilo, že ïalšie 
roèníky uskutoènia sa v stabilnom termíne, ktorý bude v prvú sobotu po dátume 
narodenia J.M. Hurbana, t. j. po 19. marci, èo pripadá na budúci rok na 23. 
3. 2019.
  Zaujímavé bolo i náhodné stretnutie s úèastníkmi rodinného turistického pre-
chodu, idúcimi z Beckova do Kálnice, i vzájomná informácia o spoloènej sna-
he vèelárov, matièiarov a turistov zriadiś oddychový a informaèný altánok pri 

studienke Ing. Dušana Juríka, ktorého konštrukciu prenesenú z Vèelárskeho 
náuèného chodníka sme mali možnosś vidieś.
  Ukázalo sa, že vzájomnou spoluprácou organizácií sa dajú pripraviś pekné 
spoloèné podujatia. Poïakovanie patrí i èlenom DHZ s Kálnice Milanovi Hru-
šovskému a Tomášovi Kukuèkovi, ktorí väèšiu èasś úèastníkov dopravili z Bec-
kova domov do Kálnice. A naviac, vydržalo i poèasie.
  Ing. Miroslav Borcovan, predseda Miestneho odboru MS v Kálnici 
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 V uplynulom roku  sme prežili ve¾mi nepríjemnú a zložitú situáciu v zabezpe-
èovaní dostatku pitnej a èistej vody pre obèanov. Ukázalo sa, že splnenie tejto 
úlohy bude pre spokojnosś obèanov nielen mimoriadne dôležité,  ale i nároèné. 
Pretrvávajúcim problémom je absencia produkcie vody z vodného zdroja Klo-
koèovka a prechodné zaka¾ovanie vody v rôznom stupni na prípojkách, èo má 
viacej príèin.
 Slabá zrážková èinnosś spôsobuje už takmer 10 rokov nedostatoèné dopåòa-
nie vodných zdrojov vybudovaných v horných èastiach vodných horizontov, do 
ktorých patrí i Klokoèovka. Hladina vody v nej ešte stále klesá a v súèasnosti 
je 90 cm pod odbernou rúrou t.j. do vodného systému z nej niè neteèie, i keï 
håbka vody v studni dosahuje 2,8 m. Ako z uvedeného vyplýva, všetku vodu do 
obce dodávame z vodných zdrojov Stoky. Táto voda spåòa hygienické para-
metre na pitnú vodu, ale oproti pôvodne dodávanej vode, ktorá bola vytváraná 
zmiešaním vody z Klokoèovky i Stokov, má iné zloženie, ktoré nám zapríèinilo 
i rozpúšśanie dlhoroèných usadenín v potrubiach a tým i èiastoèné zakalenie 
vody, hlavne na prípojkách domácností. Problém, ktorý sme i napriek maximál-
nej našej snahe úplne nedokázali vyriešiś. Pôvodne navrhované vybudovanie 
úpravne vody pracujúcej na základe reverznej osmózy i za použitia chemických 
prostriedkov v Stokoch sa ukázalo ako nereálne. Dôvodom nereálnosti bola 
zvýšená potreba ïalšej pitnej vody a chemikálií na jej prevádzku, èím by sa 
podstatne znížilo i reálne množstvo produkovanej vody pre obec a voda by bola 
ochudobnená o niektoré potrebné minerály, na èo poukázali pri konzultáciách 
hygienici i ïalší odborníci. 
 I keï sa zdalo poèas zimných a jarných mesiacoch tohto roka, že voda na 
prípojkách v závislosti na množstve odberu sa vyèistila, problém so zakalením 
i v súèasnosti èiastoène vzniká a nedá sa tomu  tak, ako nám potvrdili odborní 
pracovníci Trenèianskej vodohospodárskej spoloènosti, zabrániś. Spôsobu-
je ho zvýšený odber vody v obci, a tým i zrýchlenie a zmeny prúdenia vody 
v potrubiach, èo je prechodný a bežný úkaz i v iných obciach. V dôsledku 
zvýšených aprílových teplôt, sucha i zaèatia jarných prác na záhradkách stúpla 
spotreba vody z priemernej dennej spotreby v zimných a jarných mesiacoch v 
množstve 115 m3 na 195 m3, èo predstavuje zvýšenie spotreby takmer o 70 %.
 Popri mnohých realizovaných technických opatreniach (mobilná a úèinná 
signalizácia stavu plnenia vodojemu, úprave aeraènej stanice, znižovaní strát 
v rozvodnej sieti a ich odstraòovanie, výmeny vodomerov a obmedzovaniu 

únikov vody, zlepšenie informovanosti obèanov využitím internetu a úradnej 
tabule, preèisteniu Klokoèovky a 2 èerpacie skúšky v nej) hlavné úsilie sme 
venovali preskúmaniu reálnej možnosti ïalšieho využitia Klokoèovky za dané-
ho jej nepriaznivého vodného stavu. Podrobným bio-indikaèným i odborným 
prieskumom s využitím prútikárskych a iných metód (p. Hanáèková, V. Uhlík, 
RNDr. V. Dovina) boli zistené hlavné súèasné vodné prúdy, ktoré zásobujú pra-
meò Klokoèovky, pretekajúce v håbkach do 8 m. Bol vyslovený predpoklad, 
že je možné  pomocou èerpadla vodu i pri súèasnom znížení jej hladiny do 
urèitej miery, zo zdroja odoberaś a dodávaś do vodojemu pomocou už jestvujú-
ceho odberného systému. Množstvo odberanej vody, ktoré môžeme zo zdroja 
odobraś, je limitované a musíme ho stanoviś skúšobnou èerpacou skúškou, aby 
sme nepoškodili samotný jestvujúci, i keï nefunkèný, vodný zdroj. Je to nároè-
né, nako¾ko na Klokoèovke nemáme ešte prípojku el. siete a h¾adali sme na 
prevádzku èerpadla iné možnosti, ktoré v súèasnosti už i realizujeme. Vznikol 
tak predpoklad možnosti prechodného zvýšenia odberu vody i z Klokoèovky v 
prípade potreby, èo by riešilo nielen možné ïalšie zvýšenie celkového odberu 
vody, ale i  úpravu jej zloženia.
 Taktiež bolo vytýèené miesto budúceho vrtu do predpokladanej håbky max 
80 m, z ktorého je predpoklad možnosti èerpania vody už z hlbšieho vápenco-
vého vodného horizontu, o výdatnosti cca 3-5 l/s-1, èo by bohato a perspektív-
ne zabezpeèilo nielen zvýšené potreby obce, ale i zlepšenie možnosti úpravy 
zloženia vody do jej vysokej kvality. Na viac, je predpoklad, že vytýèený vrt 
by neovplyvnil už vybudovaný pôvodný systém, ktorého funkènosś pri dostatku 
zrážok by sa znovu obnovila. Podmienkou, pre jeho realizáciu je zabezpeèenie 
potrebných finanèných prostriedkov nielen na prípravu a realizáciu samotného 
vrtu, ale i na nevyhnutnú budúcu elektrifikácia Klokoèovky.       
 Zároveò do pozornosti dávam, že všetky aktuálne informácie zverejòujeme 
na internetovej stránke obce, úradnej tabuli a prípadné mimoriadne upozor-
nenia budeme vyhlasovaś v miestnom rozhlase pod samostatnou zvuèkou a 
záujemcom nahláseným na Obecnom úrade i SMS do mobilu.        
 Som presvedèený, že problém dostatku pitnej vody i jej vysokej kvality je 
riešite¾ný a sústavne sa rieši. Môžu nastaś urèité nepredvídate¾né problémy, 
ktoré ale pri vzájomnom pochopení obèanov, neplytvaní pitnou vodou i aktuál-
nou informovanosśou, sa nám podarí zvládnuś k spokojnosti obèanov. 

Ing. M. Borcovan 

Èo nového vo vodnom hospodárstve

KÁLNICKÉ ozveny

II. roèník turistického prechodu Náuèným chodníkom J. M. Hurbana 

(pokraèovanie zo str. 4)  ...z Kálnice a tieto spracovaś do literárnej podo-
by a v spolupráci s vedením obce daś vyhotoviś pamätnú tabu¾u padlých a
ranených v 1. svetovej vojne. Predpokladáme jej umiestnenie na prieèelí 
Základnej školy v Kálnici. Jej odhalenie v slávnostnej ekumenickej spomi-
enke predpokladáme 11. novembra o 11.00, v deò a hodinu výroèia oficiál-
neho ukonèenia 1. sv. vojny.

Predbežne je nám známe, že v nej padlo a bolo ranených ve¾mi ve¾a
kálnických rodákov, ktorých mená chceme zveèniś na uvedenej pamätnej
tabuli. Touto cestou chceme vyzvaś a požiadaś o spoluprácu i rodinných
príslušníkov padlých o poskytnutie spomienok a fotografií, pokia¾ sa zacho-

vali pre ïalšie ich spracovanie. Na splnenie tejto nároènej úlohy už doposia¾ 
vyvinul nesmierne èasove i odborne nároèné úsilie náš rodák PhDr. Pavel
Barinych, CSc., so svojím zaśom Ing. Igorom Ïurièom, PhD. a ich známymi,
ktorý doposia¾ získané poznatky nielen o padlých a ranených z Kálnice,
ale i dobe, ktorú prežívali, spracováva nezištne do literárnej podoby pod
názvom: „Kalnickí vojaci vo Ve¾kej vojne“. Bude daná záujemcom k dispozícii.
 Patrí mu za to, i jeho známym, naše úprimné poïakovanie. Poïakova-
nie patrí i Matici slovenskej a Trenèianskemu samosprávnemu kraju, ktorí 
prispeli finanènými príspevkami na vyhotovenia spomínanej pripravovanej
pamätnej tabule.   Ing. Miroslav Borcovan, predseda MOMS v Kálnici

Nezabúdajme a pripomeòme si...
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 Šiesteho apríla 2018 sa v parku Jozefa Miloslava Hurbana usku-
toènila spomienková slávnosś pri príležitosti 73. výroèia oslobodenia 
našej obce. Krátky program otvorili èlenovia speváckeho súboru ŠÍP-
KARI hymnou SR. Po nej predniesli básne, venované vojakom - oslo-
bodite¾om, žiaèky základnej školy Lea Tvarožková a Katarína Harma-
dyová. Starosta obce v príhovore zdôraznil význam oslobodenia obce 
a ukonèenia vojny pre neskorší život v obci a jej mierový rozvoj. Je 
ve¾mi dôležité pripomínaś si udalosti z histórie, vziaś si z nich pouèe-
nie a nikdy nezabúdaś na hrdinstvo a obete ¾udí, ktorí za našu slobodu 
položili svoje životy. Plne si zaslúžili našu vïaènosś  a nehynúce spomi-
enky. A našou povinnosśou je rozprávaś o ich príbehoch nastupujúcim, 
mladým generáciám, aby vedeli, aké hrôzy vojna prináša a nedopustili 
ich opakovanie. Dôstojný rámec podujatiu dodali ŠÍPKARI predne-
som slovenských a jednej rumunskej piesne. Po doznení piesne „Kál-
nica, Kálnica“ sa program ukonèil položením spomienkového venca 
k pamätnej tabuli obetiam druhej svetovej vojny. Ing. Ján Krchnavý

OSLOBODENIE OBCE - Nezabudneme, ïakujeme

  Vysoká úèasś bežcov na vlaòajšom 1. roèníku Behu oslobodenia 
a ve¾mi dobré odozvy medzi našimi obèanmi i širšou verejnosśou, boli 
dôvodom, že sme zaèali s organizáciou 2. roèníka v r. 2018, s cie¾om 
pokúsiś sa o založenie dlhodobej tradície. To, že sme sa rozhodli 
správne, potvrdzuje aj v tento rok ve¾ký poèet úèastníkov, súśažiacich 
v piatich kategóriách. Pred štartom sa zaprezentovalo a prevzalo si 
štartové èísla celkom 120 bežcov, ktorí všetci zdolali 5,5 km dlhú traś 
v predpísanom èasovom limite. Keï vezmeme do úvahy, že pretekov 
sa zúèastnilo i viacero príležitostných bežcov, ktorí sa behu nevenujú 
dlhodobo a pravidelne, možno túto skutoènosś samu o sebe považovaś 
za úspech. V hlavnej kategórii na 5,5 km trati súśažilo13 bežcov z našej 
obce, ktorým touto cestou ïakujeme dobrú reprezentáciu - na fotogra-
fii è. 1). Preteky mali vysokú športovú úroveò. Silný nárazový vietor, 
ktorý doslova zastavoval niektorých ¾ahších bežcov, je asi príèinou, že 
èas víśaza, oproti roku 2017, bol asi o 35 sekúnd pomalší. Najrýchlejší 
v jednotlivých kategóriách dostali poháre, absolútny víśaz od starostu 
f¾ašu kálnickej slivovice a každý pretekár si odnášal pamätnú medai-
lu. Po pretekoch bolo pre všetkých bežcov nachystané obèerstvenie 

- jabåèka, minerálka a gu¾áš z diviny od po¾ovníkov z PS Ostré vrchy. 
K dobrej nálade pri vyhlasovaní výsledkov prispeli svojimi programami 
spevácky súbor Šípkari a folklórny súbor Èakanka.

Ing. Ján Krchnavý

Beh oslobodenia 2018

  Foto: Ján Valoviè

Príhovor Slavomíra Masára

Štart

DEÒ MATIEK
Moja mama rada ma má, lepšej mamy niet.

Už som poznal ve¾a mám, najlepšiu však len ja mám.
Ja jej za to božtek dám, taký ako svet.

  Mama, je slovo kratuèké, milé, láskavé. Slovo, ktoré sa každé dieśa nau-
èí vysloviś ako prvé. Je ospievané v poézii, zhmotnené v umení a navždy 
zachované v každom srdci. Každý z nás - dieśa, èi dospelý, rád spomí-
na na svoju mamu. Kde sú naše mamy? Niekto ich má pri sebe, blízko 
na pohladenie, niekto ve¾mi ïaleko. Tak ïaleko, že sa so svojou mamou 

môže rozprávaś len v myšlienkach.
  Druhá májová nede¾a patrí všetkým mamám, babkám. Aj naša obec 
v spolupráci so ZŠ s MŠ pripravila pre mamièky oslavu ich sviatku. Ku 
každému sviatku neodmyslite¾ne patrí kytica, a tú si pripravili pod vedením 
svojich pani uèiteliek deti z materskej školy a žiaci zo základnej školy ako 
vyjadrenie vïaky za lásku, starostlivosś a obetavosś.
  Na úvod sa prihovoril starosta obce Kálnica Ing. Jám Krchnavý, ktorý 
zaželal všetkým mamám a starým mamám pevné zdravie, aby v tento svi-
atoèný deò, ale i v ïalších nastávajúcich dòoch mali èo najmenej problé-
mov, chví¾ bolesti a smútku, ale aby všetky mamièky a babièky sprevádzala 
v každom kroku pohoda, porozumenie a láska. 

  Mgr. Jaroslava Durcová

Kálnickí úèastníci 

Foto: Ján Valoviè
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 Po tohtoroènom zimnom období silných mrazov, nastáva i obdobie jar-
ných prác, ku ktorým neodmyslite¾ne patrí i ošetrovanie a rez ovocných 
stromov. Èinnosś, ktorá popri vplyvu prírody, patrí k rozhodujúcim opat-
reniam pre dosiahnutie kvalitnej úrody ovocia.
 V obci Kálnica ovocinárstvo v minulosti bolo významným zdrojom obživy 
jej obyvate¾ov a ovocné sady i so sušiaròami ovocia, ktoré obec obklopova-
li, boli jej neodmyslite¾nou súèasśou. Znalosś ošetrovania ovocného stromu 
sa prenášala v rodinách i medzi sebou navzájom a mala znaènú úroveò. 
Èasy sa zmenili a zvlášś mladí ¾udia prestali byś odkázaní na tento druh 
príjmu, veï ¾ahšie v zmysle hesla: „Za peniaze všetko“ si prevažne ovocie 
nakupujú v supermarketoch, i keï v pochybnej kvalite.  
 V našej obci mnohé ovocné sklady, ktoré do roku 1989 boli v rámci 
Po¾nohospodárskeho družstva na základe dlhoroèných nájomných zmlúv 
so záujemcami, ošetrované a zve¾aïované, po prinavrátení pôvodných 
vlastníckych vzśahov k nim, zarástli a postupne ovocné stromy v nich 
vyschýnajú. S nimi strácajú sa do nenávratna i mnohé miestne odrody, ich 
vzácny genofond, prispôsobené miestnym podmienkam. Prichádzame tak 
nezodpovedne i o vzácne dedièstvo, ktoré nám prenechali predchádzajú-
ce generácie.     
 Náš Miestny odbor Matice slovenskej, popri iných aktivitách, sa snaží 
viacroène nielen výskyt týchto starých miestnych odrôd pozisśovaś a h¾adaś 
možnosś ich záchrany, ale venuje sa predovšetkým organizovaniu osveto-
vej ovocinárskej prednáškovej èinnosti spojenej s konkrétnymi praktickými 
ukážkami. Na nich svoje bohaté teoretické i praktické vedomosti nezištne 
doposia¾ odovzdával p. Tibor Valoviè, známy vèelár a chovate¾ z Kálnice. 
Aj teraz v sobotu 3. marca 2018 sme zrealizovali ukážku „Jarného rezu 
ovocných drevín“ u Ing. Ondreja Ševèíka, v jeho sade pri dome è. 295 
v Kálnici, absolventa Po¾nohospodárskej univerzity so špecializáciou na 
ovocinárstvo a zároveò i podpredsedu miestneho Po¾nohospodárskeho 
družstva, ktorý samotnú, výborne pripravenú, ukážku aj vykonal.   
 Hoci silné noèné i ranné mrazivé poèasie nedávalo predpoklad úspeš-
nosti akcie, akcia dopadla nad oèakávanie ve¾mi dobre. Zúèastnilo sa jej 
vyše 20 úèastníkov. Po úvodných slovách, v ktorých poukázal názorne na 
vhodnosś náradia i pomôcok v ovocinárskej praxi a vysvetlení zákonitos-

tí rastu ovocných stromov a jeho ovplyvòovania jarným rezom, pristúpil k 
názorným ukážkam rezu rôznych drevín i bobu¾ovín. Zdôraznil, èo treba 
robiś, aby sme dosiahli nielen ve¾a, ale predovšetkým kvalitu nášho ovocia. 
Mnohí z nás si uvedomili, kde sme doposia¾ robili chyby a tiež, aké nové 
poznatky z ukážky budeme môcś využiś. Preh¾adné vystavenie odbornej 
literatúry, horúci èaj i výsledok spracovania èasti ovocia v pálenici miest-
neho po¾nohospodárskeho družstva v podobe sponzorskej  degustácie 
4 druhov ovocného destilátu, spríjemnili a umocnili zážitok z akcie. Naj-
viac, vïaka prítomnosti predsedu PD Ing. Jána Šálka, ukázala sa aj mož-
nosś následnej spolupráce a záujmu Po¾nohospodárskeho družstva na 
revitalizácii opustených a zanedbaných ovocných skladov, èo je aj naším 
cie¾om.
 Bude ve¾mi dôležité, aby sme k tomuto cie¾u v budúcnosti pritiahli aj 
mladšiu generáciu ako záruku pokraèovania v našej snahe, èo v tejto upo-
náh¾anej dobe nebude jednoduché, ale za tú snahu to stojí.
Foto: Ján Valoviè  Ing. Miroslav Borcovan

JARNÝ REZ OVOCNÝCH STROMOV

KÁLNICKÉ ozveny

 Výbor klubu dôchodcov spolu s dozornou radou sa pravidelne
schádzajú na svojich zasadnutiach v prvý štvrtok v mesiaci v Klube 
dôchodcov. Svoju aktivitu zameriavajú na prípravu akcií a chod samot-
ného klubu. 
 Ako takú prvú väèšiu akciu pre svojich èlenov pripravili v tomto roku 
fašiangové posedenie spojené s oslavou MDŽ, ktoré sa uskutoènilo 
v Kultúrnom dome. Už tradiène sa tu okrem iného podávalo výborné 
„oškvarkové“, ktoré so skúsenosśou pripravili Pavol Jamrich a Peter 
Mordin. 
 Medzi ïalšie také pravidelné akcie patrí aj upratovanie cintorína 
po zime a tiež aj parku Miroslava Hurbana. V túto jar sme sa brigády 
zúèastnili v peknom poète. Potom sme sa presunuli pred Klub dôchod-
cov v Sklepárovci, kde sme tiež vyèistili tieto priestory. 
 Medzi peknú akciu môžem zaradiś kúpanie v Horných Salibách v 
peknom krytom kúpalisku, tu bol poèet trochu obmedzený kapacitou 
autobusu. Na kúpanie finanène prispela aj miestna organizácia COOP 
Jednota. 
 KD tiež v spolupráci so Žanetou Potoèkovou pripravil dve akcie, a 
to zájazd do Èeského Krumlova a výlet do Bojníc, ktorý bol aj pre deti. 
 Verím, že aj ïalšie pripravované akcie sa vydaria k spokojnosti èle-
nov klubu, poprípade ïalších úèastníkov. Spomeniem niektoré, ktoré 
chceme pripraviś v blízkom èase, a to pešia túra do Klíže na salaš, kde 

pripravujú v reštaurácii rôzne jedlá, medzi ob¾úbené patria bryndzové 
halušky, ïalej kúpanie do Podhájskej, ktoré môžem zaradiś už med-
zi tradièné akcie. V rámci dobrých susedských vzśahov (cez kopec) 
pripravujeme stretnutie s dôchodcami zo Selca, ktoré by malo byt pri 
chate Dorotkové. Termíny týchto akcií budú vèas oznámené s prihliad-
nutým na poèasie. Ján Valoviè, predseda dozornej rady pri KD 

Krátko z èinnosti Klubu dôchodcov

  V pekný piatkový slneèný deò 18. 5. 2018 v našej Krajnej doline, 
z prostredia chaty ¼uboša Malu, ozvali sa krásne tóny fujary, tradièné-
ho slovenského hudobného nástroja pastierskeho ¾udu, zapísaného do 
Svetového dedièstva UNESCO. Nástroja, ktorý síce v našej obci tradíciu 
nemá, ale viacerí i z okolia fujaru vlastnia nielen ako ozdobu, ale chceli by 

sa na nej i nauèiś hraś. Èo nie je nemožné. Preto zakladáme „Spoloèen-
stvo priate¾ov fujary spod Považského Inovca“ s cie¾om nielen zdokonale-
nia sa v samotnej hre, ale i oslovenia ïalších záujemcov o túto hru. Verí-
me, že jej tónmi prispejeme k obohateniu i hudobno-kultúrneho života 
nielen v našej obci, ale i v našom regióne.   Ing. Miroslav Borcovan

Fujara ožila i v našej obci



 Všeobecne môžeme konštatovaś, že záujem o šport u mládeži, ale 
i dospelých upadá. Vo futbale horko-śažko sa nám darí udržaś pri pravidel-
nej športovej èinnosti našich najmladších futbalistov - žiakov prípravky. Na 
futbalové zápasy nastupujú len s jedným náhradníkom, èo je ve¾mi nároè-
né zvládnuś tri po sebe idúce turnajové zápasy. Podobná situácia je pri kate-
górii mužov, kde sme museli odohraś nieko¾ko zápasov len s náhradným 
brankárom. Reálne hrozí situácia, že na niektoré zápasy nebudeme môcś 
vôbec nastúpiś pre nízky poèet hráèov. Absencia je prevažne z pracovných, 
študijných, ale i súkromných dôvodov hráèov a ak sa k tomu pridajú nejaké 
zranenia, tak je problém na svete. I napriek týmto śažkostiam muži sú po 22. 
kole so ziskom 37 bodov na 6. mieste.
 Stolní tenisti Zavažan A a Zavažan B hrajú 5. a 6. ligu a v oboch súśažiach 
sa umiestnili na siedmom mieste. Celkove je do súśaží zapojených 14 hrá-
èov s pomerne mladým vekovým priemerom, èo je do budúcnosti zárukou 
postupného lepšieho umiestnenia v súśaži.  
 O akcie turistického oddielu, organizované spoloène s ïalšími organizá-
ciami v obci, je primeraný záujem turistov, èo sa v letných mesiacoch možno 
ešte vylepší. 
 Potešujúce je, že multifunkèné ihrisko je temer denne využívané na 
minifutbal, tenis a v poslednom období i volejbal. Problémom je pravidelné 
kosenie trávy okolo MFI, èo spôsobuje okrem nepekného vzh¾adu i problém 
nájsś náhodne vyhodenú tenisovú loptièku do tejto trávy. S telovýchovnou 
kosaèkou udržujeme v požadovanom stave hlavné ihrisko a pri¾ahlé trávo-
vé parkovisko, ktoré v jarnom období slúži i ako trávová tréningová plocha 
pre futbalistov. S touto kosaèkou nedokážeme udržovaś v primeranom stave 
šikmú plochu za bránkou za cestou a okolo multifunkèného ihriska. Našu 
telovýchovnú traktorovú kosaèku máme v súèasnosti v oprave a sme odká-
zaní na kosenie hlavného ihriska pánom Magálom z Moravského Liesko-
vého. Tu je nevyhnutná pomoc obce pri kosení okolo MFI. Ak obec získa 
traktor s predným nakladaèom z Operaèného programu Kvalita životného 
prostredia, bude potrebné zo skládky za cestou odviesś nakosenú trávu, èo 
sa nám doteraz nepodarilo. 
 Dòa 19. 5. 2018 poèas futbalového turnaja prípraviek, ktorého sa zúèast-
nili mužstvá Hrádku, Modrovej a spojeného družstva Koèoviec a Hôrky, sme 
dali do prevádzky splachovacie WC pre divákov, èím  boli nahradené staré 
43 roèné „latríny“. 
   Poèas zimy sa nám podarilo zrepasovaś èerpadlo na zavlažovanie hlavného 
ihriska. V príde letného  sucha, ak bude v potoku dostatok vody, nemali by 
sme maś problémy s polievaním hracej plochy. 
 Do zaèiatku jesennej èasti súśaže musíme rozšíriś káder hráèov mužov 
i žiakov prípravky, aby sme  úspešne odohrali celý nasledujúci roèník, èo 

nebude jednoduchá úloha. Hráèi v kategóriách mladších a starších žiakov 
a dorastu, budú musieś ísś na hosśovanie do niektorých susedných obcí, 
lebo u nás  nemáme šancu sa samostatne prihlásiś do súśaže, èo nedáva 
dobrú perspektívu do budúcnosti.  

  Dušan Filip, predseda TJ Zavažan, 21. 5. 2018.

číslo 1 - máj 2018 15KÁLNICKÉ ozveny

Aký je prebiehajúci 71. rok èinnosti TJ ZAVAŽAN?

 Hneï úvodom chceme podotknúś nezodpo-
vednosś niektorých našich spoluobèanov, ktorí, aj 
napriek sústavnému varovaniu, podceòujú riziko 
vzniku požiaru. Neuvedomujú si, že aj po zdanlivom 
uhasení ohòa sa oheò môže znova vznietiś, èoho 
sme boli svedkami v chatovej oblasti pod Vinohrad-
mi. Pri požiari, ktorý vznikol z takejto èinnosti, sme 
boli povolaní spoloène s profesionálnym hasièským 
zborom z Nového Mesta nad Váhom. Uhasením tej-
to skládky naša èinnosś nekonèila, ale miesto požia-
ru sme museli v pravidelných intervaloch kontrolovaś 
kvôli prevencii pred možným opätovným vznietením 
požiaru. Táto preventívna èinnosś sa ukázala ako 
opodstatnená, lebo na druhý deò ráno miesto požia-
ru zaèalo opätovne dymiś, následkom èoho sme 
miesto museli znova uhasiś celým obsahom nádrže 
vo vozidle. Preto dôrazne apelujeme na obèanov, 
aby nepodceòovali silu ohòa.
 Tak ako aj po iné roky, naši dobrovo¾ní hasièi 
zaèali tento rok nielen štandardnou jarnou kontro-
lou techniky, ale boli aj nápomocní našim spoluob-
èanom pri kontrole a následnom preèerpaní studní 
v obci. O tom, že o takúto èinnosś v obci je záujem, 
svedèí aj poèet preèerpaných studní, ktorý sa oproti 
minulosti strojnásobil.  
 O úspechoch našich najmenších hasièoch sme 
už písali viackrát a výsledkom je aj poverenie DHZ 

Kálnica zorganizovaś dòa 2. 6. 2018 okresnú súśaž 
Plameò, z ktorej víśaz postúpi do krajského kola. 
Naši mladí hasièi tvrdo trénujú, aby sa na domácej 
pôde pred domácim publikom ukázali v èo najlep-
šom svetle. Najväèšiu zodpovednosś a bremeno 
organizátorky nesie na svojich ramenách naša èlen-
ka - referentka mládeže Zuzana Juríková, ktorá sa 
najviac venuje práci s mládežou. O tom, že je to 
osoba na správnom mieste, svedèí aj skutoènosś, že 
dostala z rúk okresného riadite¾a medailu za zásluhy. 
 Neustále venovanie mládeži a rozširovanie 
èlenskej základne je dôvodom toho, že tento rok 
môžeme s hrdosśou osláviś 90 rokov fungova-
nia hasièstva v našej obci. Týmto vás chceme 
všetkých pozvaś dòa 23. 6. 2018 na ihrisko TJ 
Zavažan, kde budú prebiehaś preteky mladých 
hasièov, svoje zruènosti predvedú aj starší hasièi 
v ovládaní novej techniky v súśaži Iveco Daily. Pro-
gram osláv bude pokraèovaś zapálením vatry. Samo-
zrejmosśou bude výborný guláš a zábava do rána.
 Záverom tohto èlánku sa chceme poïakovaś 
všetkým èlenom DHZ, ktorí sa vo svojom osobnom 
vo¾ne venujú tejto dobrovo¾nej èinnosti. Sme radi, 
že naša organizácia je nápomocná nielen pri požia-
roch a živelných pohromách, ale aj pri rôznych kul-
túrnych podujatiach.

Milan Borcovan, Tomáš Kukuèka

DHZ V KÁLNICI
 Napriek viacerým negatívnym pred-
povediam, že knižná búdka v miestnom 
parku J.M. Hurbana dlho nevydrží, je 
tam ešte stále a neporušená. Naviac, 
pribudla k nej i oddychová lavièka. A 
èo je potešite¾né, je èoraz èastejšie 
využívaná. Je to vidno na obmene a 
prírastku kníh v nej, èo svedèí o záujme 
èitate¾ov i tých, ktorí v nej nachádzajú 
po výmene knihu, ktorá ich zaujme 
a poteší. Je škoda, že zvlášś mladá 
generácia už menej èíta a mnohé 
hodnotné knihy, ktoré pre nezáujem 
alebo nedostatok miesta v bytoch, 
konèia v kontajneroch a rôznych zbe-
roch papiera. Nie je to dobré, a preto 
nechajme knihy žiś i naïalej tým, že ich 
vložíme do knižnej búdky, alebo zloží-
me do vchodových dverí miestneho 
múzea. Odtia¾to  postupne i v ïalších 
knižných búdkach, ktoré uvažuje-
me zriadiś, ich budeme obmieòaś.                                                                           
Týmto napåòame i odkaz J.M. Hurba-
na, ktorý potrebu èítania kníh i zriaïo-
vanie knižníc ve¾mi propagoval.

  Ing. Miroslav Borcovan

Knižná búdka žije

Zrenovované WC na ihrisku

Futbalisti žiackej prípravky



 Ïalší roèník najväèšieho bicyklového festivalu BikeFest je za nami a veru, 
bolo sa na èo pozeraś. Podmienky boli skutoène neuverite¾né, poèasie išlo 
totiž z extrému do extrému - v piatok bola nieko¾kohodinová prietrž a zvyšné 
dva dni od rána do veèera pieklo slnko. 
 Na BikeFest sa prišlo pozrieś poèas posledného májového víkendu približ-
ne 15-tisíc ¾udí. Návštevníci poèas troch dní testovali stovky bicyklov, pretekali 
v jedenástich disciplínach, jazdili v bikeparku i v okolitých lesoch alebo len 
sedeli na lúke, nasávali atmosféru a užívali si program.
 Piatok zastihla Bikefest neèakaná prietrž a vytrvalý dážï, ktorý síce pred-
povede ukazovali, no jeho dåžka a intenzita bola nieko¾konásobne vyššia, ako 
predpovedali meteorológovia. Dážï spôsobil komplikácie najmä na parkovis-
kách a v kempe, pretože autá zapadávali v blate a nemohli sa dostaś ani dnu 
ani von. Problém však organizátori operatívne vyriešili. 
 Vïaka spolupráci so spoloènosśou CA, ktorá umožnila využiś zdarma par-
kovacie miesta v ich areáli, bola doprava cite¾ne od¾ahèená. „Keï napršalo, 
mali sme síce problémy s parkovaním a pár hodín sme nemohli púšśaś autá 
na parkoviská pri bikeparku. Obèania obce Kálnica nám v tomto skutoène 
pomohli, keï nechali návštevníkov parkovaś u seba vo dvoroch i pred doma-
mi. Za toto im ïakujeme a ïakujeme aj obci sa plnú spoluprácu pri riešení 
všetkých problémov,” povedal jeden z hlavných organizátorov Michal Feník. 
Trenèiansky samosprávny kraj zabezpeèili poèas celého trvania Bikefestu 
kyvadlovú dopravu s cyklovozíkmi, ktorá prepravovala ¾udí do bikeparku aj s 
bicyklami, èo bolo pre plynulosś dopravy taktiež výrazne nápomocné.
 Èo sa týka programu, zlé poèasie síce narušilo úvod festivalu, no napokon 
sa odjazdili všetky preteky pod¾a plánu a nebolo potrebné niè rušiś. Najhor-
šie podmienky boli v piatok poèas pretekov pumptracku a dualpumptracku. 
V kvalifikácii pumptracku síce nepršalo, no na finálové jazdy sa opäś naplno 
rozpršalo. Traś pumptracku bola blatová a aj keï v pravidlách je, že povole-
né je iba pumpovanie, tentokrát mali povolené pretekári aj šliapaś. „Podmi-
enky boli fakt extrémne, ve¾mi sa mi to nepáèilo a trochu ma mrzelo, že sme 
nemohli jazdiś bez šliapania. Minimálne dve zákruty som musel vyšliapaś, aby 
sa to vôbec rozbehlo, ale nakoniec sme s tým nejako dobojovali, povedali sme 
si medzi sebou pravidlá a nakoniec to bola celkom sranda,” povedal Ondøej 
Štìpánek z CTM Racing Teamu, ktorý obsadil na pumptrackových pretekoch 
druhé miesto. Piatkový veèer zakonèili vyraïovacie preteky XC Elimiminátor, v 
ktorých dominoval už po tretí rok po sebe Filip Sklenárik.
 Po piatkových dažïoch vyšlo v sobotu ráno horúce tropické slnko, ktoré 
poèas celého dòa pieklo a trate sa tak ve¾mi rýchlo vysušili. Slopestylové pre-
teky, o ktorých sa v piatok organizátori dohadovali, že ich presunú pre poèasie 
na nede¾u, sa nakoniec bez problémov odjazdili pod¾a programu, v sobotu 
poobede. Na trati ani nebolo vidno, že by pršalo. Na slopestyle conteste, kto-
rý je súèasśou svetového pohára FMB World Tour s bronzovým statusom, sa 
predstavili pretekári z celého sveta. Damjan Siriški, ktorý túto súśaž spoluorga-
nizoval, skonštatoval, že to bol najkvalitnejší roèník slopestylu doposia¾. „Prišli 
dvaja jazdci z Ameriky, ktorí ukázali ich svetovú kvalitu a triky, ktoré sa tu len tak 
nevidia. No zahanbiś sa nenechali ani domáci a èeskí rideri,“ hovoril Damjan. 
Víśaznú jazdu, plnú neskutoèných trikov, predviedol pred obrovským publikom 
èeský slopestylista Vilibald Vítek, druhé a tretie miesto obsadili chalani z Kali-
fornie Robin Davis a Benard Winkler.

 V sobotu sa tiež odjazdili preteky v disciplíne enduro, ktorú vyhral v kategó-
rii elite Martin Knapec. Vrcholom veèeru boli preteky dual slalomu, ktorého traś 
bola netradiène postavená na kálnickej zjazdovke. Jednoznaèným víśazom sa 
stal èeský pretekár Martin Lebl, keï vo finále porazil Lotyša Liepinsa Talisa.
  Posledný deò Bikefestu bol opäś horúci a bez jediného mraku na oblohe. 
Maratónci odštartovali doobeda a najrýchlejší jazdec dlhšieho okruhu (49 km), 
Jan Jobánek z Èeska, dorazil do cie¾a s èasom 2 hodiny a 12 minút, prièom 
najpomalším jazdcom trval okruh necelých šesś hodín. Okrem maratónu bol 
na programe aj zjazd, v ktorom dominoval Stanislav Sehnal. Èeský jazdec Kel-
lys Factory Teamu zajazdil zjazdovú traś ako jediný pod jednu minútu, a tak si 
odniesol aj korunu King Of The Hill pre najrýchlejšieho zjazdára.
  Tohtoroèný Bikefest bol skutoène pestrý. Šialené poèasie, neskutoèné výko-
ny na pretekárskych tratiach èi vystavovatelia s novinkami v stánkoch. Obrov-
ský bicyklový festival však návštevníkov urèite nesklamal a odhliadnuc od zopár 
problémov pri parkovaní poèas silného dažïa, bol Bikefest ešte kvalitnejší a 
divácky zaujímavejší ako v predošlých roèníkoch.    biker
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BikeFest 2018 - dážï, blato, horúce slnko a opäś neuverite¾ná šou!

Foto: Ján Valoviè


